
 



 

This book was written by Elizabeth Cousins and was originally printed around 1980. Elizabeth was 

Head Teacher at Redburn Primary in Irvine with a passion for local history. Realising that very few 

local teachers knew anything about the history of the Montgomeries of Eglinton and the impact the 

family had both locally and nationally, she decided to write the story herself. The typewritten 

document was copied by the then Strathclyde Education Department and was made available for 

teaching purposes to all local schools and other interested parties. Even the present Earl himself 

received a copy.  

Elma, as she prefers to be called nowadays, had become friends with the 9ŀǊƭΩǎ ƳƻǘƘŜǊΣ the late 

Ursula, Countess of Eglinton, and together they worked on the story, hoping to be as accurate as 

possible. In an addendumΣ L ƘŀǾŜ ŀŘŘŜŘ ŀ ǘǊŀƴǎŎǊƛǇǘ ƻŦ ǘƘŜ /ƻǳƴǘŜǎǎΩǎ Ƙŀnd-written notes to the 

manuscript. 

Recently, a copy of the book was given to Kilwinning Heritage by ElmaΩǎ Ŏƻǳǎƛƴ ŀƴŘ YI ƳŜƳōŜǊ 

Helen Matthews, who, knowinƎ ǿŜΩŘ already reproduced other out-of-print local publications, asked 

if we would be interested in republishing it and making it available again, this time to a wider 

audience. In this way, it would be easier to access one of the few printed histories of this family, 

whose influence over 900 years stretches far beyond the Parishes of Kilwinning and Irvine. Being a 

society charged with researching and preserving the history and heritage of the town and immediate 

area, we readily agreed. Helen herself had already contributed to the written history of Kilwinning by 

co-authoring the superbly researched ά¢ƘŜ !ōōŜȅ DǊŜŜƴ Lƴ ¢ƘŜ мфth and 20th /ŜƴǘǳǊƛŜǎέΣ ŦƻǊ the 

Kilwinning Heritage Series in 2012, so she was well placed to realise the value of a seldom-written 

history. 

Although reprinted in a modern typeface and on fewer pages, ElmaΩǎ original text and paragraph 

structure have been retained as far as possible. The pages containing family trees have been 

scanned and appear as they were in the original publication, frankly to save hours of work in 

reconstructing their complicated layout. Even Microsoft Word has its limits! In the original, two 

chapters were numbered 11. This apparent error has been rectified, and apart from an addendum of 

/ƻǳƴǘŜǎǎ ¦ǊǎǳƭŀΩǎ ƴƻǘŜǎΣ is virtually the only change between the two versions. 

These notes reveal one or two previously unpublished gems of information. One is the almost casual 

reference to some ceilings in the Castle being painted by a respected female Classical artist, Angelica 

Kauffman, and how their condition had been deteriorating long before the castle was abandoned in 

1925. The other is her less-than-flattering opinion of a French chef at the castle in 1863. Clearly, the 

ƳŀƴΩǎ ōŀŘ Ǌeputation had stayed long in family memories for her to be writing about him in 1980. 

We hope you enjoy reading the stories about this important and influential family in a refreshed 

form. Of particular interest to the casual reader will be the personal reminiscences in Chapter 13. 

How fascinating to hear a few first hand accounts of the experiences of those who had daily dealings 

with the running of a large country house and estate, our own local Downton Abbey. 

 

 

Andy Baird, Chair, Kilwinning Heritage.                                                                                                                          

November 2014. 
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PREFACE 

The idea to write this document was born at a meeting of a working party of teachers interested in 

promoting the use of local history in school. It seemed a good idea to have all the information we 

could collect about the Montgomerie family and Eglinton Estate in one volume which could be a 

resource book for teachers. There is also a set of coloured slides of Eglinton past and present which 

can be made available. 

If there are any inaccuracies, I apologise to the reader but I have tried to reproduce as faithfully as I 

can the information given me. 

I have had access to:  

 Memorials to the Montgomeries by Sir Wm. Fraser                                                                                                   

 The Knight and the Umbrella by Ian Anstruther                                                                                                                

 The Royal Burgh of Irvine by A.F. McJannet                                                                                                                             

 The Ancient History of the Mother Lodge by J.A. Ness 

In addition to those friends mentioned in Chapter XI who were kind enough to give their 

reminiscences, I am greatly indebted to the following for information and photographs:  

 The Rt. Hon. Ursula Countess of Eglinton and Winton                                                                                                              

 Mrs J. Mackie, Factor for the Montgomerie Estates                                                                                                                

 Mr H. Scoffin of Troon                                                                                                                                                            

 Mrs J Holmes, Primary Adviser                                                                                                                                                           

 Rev J. Taylor, Rector of Auchenharvie Academy                                                                                                                           

 Mr Wm. Agnew, Head Teacher of Ardeer Primary School                                                                                                         

 Robert Wilson & Sons, Eglinton Park                                                                                                                                         

 Mrs J. West, formerly of Kilwinning                                                                                                                                        

 Mr T. MacDonald, formerly of Kilwinning                                                                                                                             

 Mrs Hogarth and pupils of Largs Primary School                                                                                                                  

 Mr J. A. Ness of Kilwinning                                                                                                                                                             

 Mr Robin Waddell of Kilmarnock 

aȅ ǘƘŀƴƪǎ ŀǎ ŘǳŜ ŀƭǎƻ ǘƻ ǘƘŜ ƭŀŘƛŜǎ ǿƘƻ ŘƛŘ ǘƘŜ ǘȅǇƛƴƎ ŀƴŘ ǘƻ ǘƘŜ ǎǘŀŦŦ ƻŦ DǊŜŜƴǿƻƻŘ ¢ŜŀŎƘŜǊǎΩ 

Centre for their help in copying photographs and in producing copies of this document. 

 

Elizabeth M. B. L. Cousins 
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CHAPTER 1 

The Norman Connection 1066-1160 

Among the Norman nobles who accompanied William the Conqueror to England was Roger de 

Montgomerie who afterwards became Earl of Shrewsbury and from this Earl the Scottish 

Montgomeries claim to be descended. Through the marriage of two of his ancestors with duchesses 

of Normandy, Roger was closely allied to William, to whom he rendered assistance in his wars with 

France and in the invasion of England in 1066. At his own charge he equipped some sixty vessels for 

the conveyance of troops that greatly contributed to the success of the invasion. He took no 

personal part in the invasion but remained in Normandy to look after the interests of William as 

governor. Iǘ ǿŀǎ ƴƻǘ ǳƴǘƛƭ ²ƛƭƭƛŀƳΩǎ ǎŜŎƻƴŘ visit two years later that Roger accompanied him to 

England. 

From the Norman papers of the Conquest referred to by Charles Oman Esq. the following 

information about the battle order is of interest. 

 "The Duke himself, as was natural, took command in the centre, the wings fell respectively 

 to the Breton Count Alan Fergant and to Eustace of Boulogne; with the latter was 

 associated Roger de Montgomerie, a great Norman Baron ". 

On arrival in England he was rewarded for his services by William who gave him first the Castle of 

Arundel and the City of Chichester and later the Earldom of Shrewsbury. The Earldom and other 

possessions were of vast extent; according to the Domesday Book they included nearly the whole of 

Shropshire, and upwards of 150 manors in ten or twelve other counties. He built Shrewsbury Castle, 

demolishing some fifty houses to make room for it, showing as little regard for the inhabitants as his 

lord, William, did during the making of the New Forest. In a charter granted to the monastery of St. 

Evronet about the year 1083 he is referred to as "Roger, by the grace of God, Earl of Shrewsbury". 

Not satisfied with these great Saxon spoils and encouraged by William who allowed his followers to 

help themselves at the cost of others, the Earl attempted the invasion of Wales and gained the 

castle of Baldwyn in Powys, and the district which still bears the name of Montgomerie or 

Montgomery (from Powell's History of Wales in 1584). 

He made many grants to monasteries, but the chief Abbey founded by him was that of St. Peter in 

his own City of Shrewsbury in the year 1083 and to this abbey in 1094 the Earl, feeling his end was 

approaching, retired, devoutly assumed the habit of monk and died there on 27th July, 1094. He is 

buried between the two altars. 

His countess, Mabel, seems to have been a woman of great cruelty who was murdered by someone 

who suffered at her haul. One knight accused of being a party to her murder had to undergo the 

ordeal of the hot iron. He carried the red hot piece of iron in his hand without being burned and so 

proved his innocence. 

His second son was known to the Welsh as Hugh Goch, the red headed one, and in the wars of 

succession between Robert and William, sons of the Conqueror, he supported the cause of the 

former; Hugh was pardoned by William Rufus and on paying a fine of £3,000 to the King he was 

restored to royal favour. 
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Unfortunately he did not enjoy the title very long for, in July 1103 when Magnus, King of Norway, 

appeared on the Coast of Anglesey with his expedition against the Irish, Earl Hugh was very active in 

opposing the landing, actually riding into the water at the head of his retainers. He was killed by an 

arrow and, falling from his horse, was carried away by the rising tide. From a History of War in the 

Middle Ages by Charles Oman Esq. the following passage obviously relates to this incident. 

 "Readers of the Sagas will remember the marksmanship of Olaf Tryggevenson and his 

 henchmen Einar and the celebrated arrow shot with which King Magnus slew Earl Hugh the 

 Proud on Menai Strait." 

His body was recovered seventeen days later and brought to Shrewsbury Abbey where he was 

buried beside his father with great lamentation. He was the best of all the sons having gained great 

respect from his vassals. 

Dying unmarried he was succeeded by Robert, 3rd Earl who in the 10th year of William Rufus, paid 

ǘƻ ǘƘŜ YƛƴƎ ŀǎ ŀ ΨǊŜƭƛŜŦΩ for his earldoms the sum of £3,000 Sterling. The relief of an earl by the laws 

of William the Conqueror was as follows:- eight horses saddled and  bridled; four helmets and  coats 

of mail; shields, swords, chafers and a palfrey saddled and bridled. The large relief paid by Earl 

Robert shows the extent of his Earldoms. By the size of his vast estates in Normandy and England, he 

became a powerful and dangerous subject. King Henry seized the opportunity to crush him and laid 

siege to his castles. Robert surrendered on condition that he be allowed to depart to Normandy 

which he did, but soon began open war with his countrymen and the churches. Again in 1112 he set 

at defiance the authority of Henry, then Duke of Normandy: he was arrested and taken to Cherbourg 

and thence to the castle of Warham in Norfolk where he ended his days in prison. He had married 

Agnes, daughter of Guy, Count of Ponthieu and had a son to succeed him. 

Now we must return to the first Earl, Roger and his fourth son, Armulph de Montgomerie. He 

became Castellan or Earl of Pembroke. In 1091 he received the lands of Pembrokeshire from William 

Rufus and built the castles of Pembroke and Cardigan. It is from !ǊƳǳƭǇƘΩs marriage to Princess 

Lafracoth, daughter of Murtach O'Brien, King of Munster that the Scottish Montgomeries claim their 

descent. 

Another son of the first Earl went on a Crusade but did not return. 
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CHAPTER 2 

A Foothold in Scotland 

David the First succeeded to the throne of Scotland in 1124 having spent many years of his youth at 

the English Court with his brother-in-law, Henry of England and the Saxon Normans. They were by 

no means wasted years as David showed by his knowledge and experience on his return. He had 

studied and was obviously impressed by both English and Norman law and method of government. 

The feudal system he foresaw would be useful in the ruling of Scotland. He could unite his country 

by means of enforced laws wisely dispensed, with a force of strength and unity to enforce the law. 

King David had also spent many years in that part of England known as Cumbria and had governed as 

Count or Prince in tƘƛǎ ŎƻǳƴǘǊȅΣ Ƙƛǎ ƳŀǘŜǊƴŀƭ ǳƴŎƭŜ ōŜƛƴƎ 9ŘƎŀǊ !ǘƘŜƭƛƴƎΣ ǘƘŜ ōǊƻǘƘŜǊ ƻŦ 5ŀǾƛŘΩǎ 

mother, Queen Margaret. David himself married Matilda the daughter of Waltheof, Count of 

Northumberland, thereby acquiring great possessions in Cumbria by means of dowry, but held under 

fief of England during the reign of Henry I of England who was his brother-in-law. 

After his accession, he introduced the feudal system into Scotland and from then on the Normans 

were established in the country. David made many journeys into England to visit his brother-in-law 

and several years of peace ensued. The nation under his mild and beneficent rule made rapid 

progress in prosperity and civilisation. He appointed Walter Fitzalan, wise and strict in administration 

as Steward of the Barony of Renfrewshire and under his capable supervision, a new system of law 

and order was enforced. Owing fealty and homage to David, Walter appointed his reeves and law 

administrators with care. The tenants owed allegiance to Walter but they in turn were protected by 

their overlord. This put an end to roving bands of armed men and random pillaging of manors. The 

strength and quick justice of the Steward were soon felt and respected, possibly harsh and swift by 

our standards, but very effective. 

The Lord of each Barony could mete out punishment as hard and severe as the age - hands were 

hacked off for theft, fingers crushed for concealing stock, eyes and tongue removed for greater 

crimes and even manhood was not spared as part of the Norman code to the vanquished. It was 

indeed a tribute to Walter Fitzalan in the Barony of Renfrew that King David appointed him to the 

office of High Steward of Scotland. 

¢ƘŜ ōƭŜƴŘƛƴƎ ƻŦ bƻǊƳŀƴ ŀƴŘ {ŀȄƻƴ bƻǊƳŀƴ ƛƴ {ŎƻǘǘƛǎƘ ŀŦŦŀƛǊǎ ƛǎ ƛƭƭǳǎǘǊŀǘŜŘ ŎƭŜŀǊƭȅ ōȅ 5ŀǾƛŘΩǎ 

invasion of England in support of his niece Queen Matlida in 1138. Supported by his Scottish Earls 

and Norman Lords he opposed the Queen's enemies at Northallerton to be defeated in what came 

to be known as the Battle of the Standard, as a result of which the Queen's cousin Stephen became 

King of England. It is recorded that before the fight commenced many Normans on both sides whose 

families were recognised by their Coats of Arms, exchanged greetings and requested news of their 

estates in Normandy - obviously chivalry at its best. Prior to the battle a parley was requested to 

offer conditions of peace to David, and the three knights from the opposing forces who rode forward 

to carry out this parley were Bernard de Balliol, de Bruce and Percy, nobles who held vast estates in 

both countries. When David rejected the proposals the nobles departed, renouncing their allegiance 

to the Scottish Crown although at a later date members of the Balliol and Bruce families were to 

figure largely in Scottish affairs.  
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There is evidence of a close connection between the family of the High Steward and the 

Montgomeries from a very early period. Both families had a Norman origin and both came to 

England with the Conqueror and obtained large territories from him in both England and Wales. As 

previously stated, Roger de Mundegumbri founded the Abbey of Shrewsbury as well as Wenlock 

Priory in Shropshire. Alan, the father of Walter gave to the former of these religious houses certain 

grants of land in Shropshire, while Isobel de Say, Lady of Clune and daughter-in-law of Alan was a 

great benefactor to Wenlock. 

When Walter Fitzalan emigrated to Scotland he was accompanied by Robert de Montgomerie who 

appears to have been the son of Arnulph the fourth son of the Earl of Shrewsbury. Unfortunately, 

owing to the destruction of the Montgomerie muniments in the 16th Century it is impossible to find 

direct evidence of the affiliation of Robert de Montgomerie. However, the connection that existed in 

England between the two families and their simultaneous arrival in this country, connected closely 

as ever, leads to the inference that Robert was of the family of the English Montgomeries and if so, 

ŎƻǳƭŘ ƻƴƭȅ ƘŀǾŜ ōŜŜƴ ǘƘŜ ǎƻƴ ƻŦ !ǊƴǳƭǇƘΣ ǘƘŜ ŎƘƛƭŘǊŜƴ ƻŦ !ǊƴǳƭǇƘΩǎ ōǊƻǘƘŜǊǎ ōŜƛƴƎ ŀŎŎƻǳƴǘŜŘ ŦƻǊΦ 
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CHAPTER 3 

The Montgomeries of Eaglesham 

Robert de Montgomerie settled in Scotland and was witness to many charters of dates ranging from 

1163-1175 including the endowment charter of Walter the High Steward who founded Paisley 

Priory. 

King Malcolm 4th confirmed on 24th June 1157 to Walter Fitzalan the donation made by David I of 

the lands of Eaglesham, Innerwick and others, and soon afterwards Robert obtained from the High 

Steward a grant of the lands of Eaglesham. This is said to have been conferred on Robert by Walter 

as the dowry of his daughter Marjory who became the wife of Robert de Mundegumbri. 

Evidence regarding the life of Alan, second Laird of Eaglesham, is scanty but he is mentioned in a 

charter of certain lands in Innerwick granted to the Abbey of Melrose by his son John about the year 

1170. Alan also witnessed a charter to the Abbey of Paisley about the year 1177 and was a witness 

to a confirmation charter of Walter, his father, concerning certain gifts to the monks of Melrose 

prior to 1165. 

John de Montgomerie the third of Eaglesham was a witness to a confirmation charter of Bishop 

Joceline concerning four churches granted to the monastery of Paisley between 1175 and 1199. 

Sir Alan Montgomerie (Knight) fourth of Eaglesham was witness to charters of many lands granted to 

the monasteries, also to the charter of Malcolm Locard of six ŀŎǊŜǎ ƻŦ ƭŀƴŘ ƛƴ ΨSymontoun of KyiƭΩ 

about 1210, and to the charter of Walter Fitzalan the High Steward concerning the ordination of the 

first Abbot of Paisley in 1220. He was also a witness to ΨCarta Wilelmi Walensis de terra per divisasΩ 

(William Wallace) and to the confirmation charter of Edmundestun, all in the reign of Alexander the 

Second. 

Sir Robert fifth of Eaglesham and his brother John who succeeded him witnessed a charter of 

donation to the monks of Paisley by Walter the High Steward about the year 1234. He witnessed 

many charters with Walter the Steward to the monks of Kelso Abbey. Little else  is known of him. 

Apart from the running of the estates, little is known of Sir John sixth of Eaglesham and his forebears 

because of the loss of Montgomerie charters and records when the castle was destroyed by fire. For 

such information as we have, we are dependent on other charters to which they were witnesses. 

From other sources we have knowledge of his family. Two of his sons, Murthaw and Thomas, swore 

fealty to Edward 1 of England in 1296. His grand-daughter, Elizabeth More became Queen of 

Scotland. 

His son, Sir John de Montgomerie, seventh of Eaglesham, succeeded I his father about 1285. At this 

time the lands and Lordship of Eaglesham, Eastwood and indeed the whole of Renfrewshire were 

included in the County of Lanark. Hence we find him designated as "Del Compte de Lanark". 

It is now in the pages of written accounts of events that we begin it to feel the pulse of the times. No 

longer do we have to depend on signatures on charters. It is written in our history and part of the 

warp and weft that has made up the fabric of Scotland. 
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In the year 1290 the Maid of Norway died on passage to Scotland. This brought about a time of 

disastrous competition for the throne of Scotland between Bruce and Balliol. Sir John de 

Montgomerie was summoned by Edward I of England to meet at Norham Castle on the English side 

of the Tweed, to deliberate as to the succession to the Scottish Throne and the relative position of 

the two kingdoms. In 1296 Sir John and all the principal landowners in the country were obliged to 

swear fealty to Edward: but when Bruce asserted the independence of his country and his own right 

to the throne Sir John joined his standard. 

Sir Alexander, eighth of Eaglesham, was a. man of great ability and honour as is clear from the part 

he took in public matters and the often very difficult and delicate duties he was called on to 

perform. In 1358 he was one of the Scottish Commissioners at Berwick to negotiate the famous 

treaty for the release of King David II, then a captive in England. On the 24th October of the same 

year he and several other noblemen, prompted by a desire for military glory or perhaps a love of 

adventure, obtained letters giving permission to pass through England with armed retinues. The 

time of his return is not known, but the seems to have died about 1380. His son, Sir John de 

Montgomerie, ninth laird of Eaglesham, became the first of Eglinton and Ardrossan. 
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CHAPTER 4 

The Eglintons 1057-1377 

Elgin was Lord of Eglinton in the time of Malcolm Canmore who reigned from 1057-1093. His son 

and successor was Bryce de Eglinton who acquired certain lands from the community of the village 

of Irvine. 

His son and successor was Hugh de Eglinton whose son and heir, Rodolphus de Eglinton in the year 

1205 regranted to the community of the village of Irvine certain lands, which had been acquired 

from them by his grandfather, Bryce de Eglinton. 

Rodolph de Eglinton, Knight, is the next who appears, and was one of the Knights who swore fealty 

to King Edward I of England. The letter of homage is preserved in the Chapter House of Westminster 

with the seal of Rodolph appended. 

He was probably the father or grandfather of Sir Hugh de Eglinton, Knight, who between the years 

1358 and 1377 received from the Crown, charters of various lands, and was Justiciary of Lothian in 

1361. He married after October 1357 Egidia, the half sister of Robert II (the widow of Sir James 

Lindsay of Crawford). 

He is the ΨƎǳŘŜ {ŎƘƛǊ IŜǿΩ referred to by the poet Dunbar and by the Chronicler Wyntoun and was 

perhaps himself a poet. None of his work is known to be extant but he is accredited the author of 

some of the Arthurian Legends. 'The Gest of Arthure', 'The Gest of the Brute', 'The Adventures of Sir 

Gawyn' and  'The Pystyl of Sweet Susan'. Wyntoun says -  

 "It becomes all men to love Hucheon who was cunning in literature, curious in his style, 

 eloquent and subtile; and who clothed his composition in appropriate metre, so as always to 

 ǊŀƛǎŜ ŘŜƭȅǘŜ ŀƴŘ ǇƭŜŀǎǳǊŜΦέ  

Sir Hugh de Eglinton died in 1377, the issue of his marriage being his only daughter, Elizabeth, who 

married Sir John Montgomerie, ninth laird of Eaglesham. He therefore became the first of the 

Eglinton of Montgomerie bloodline. 

By this marriage, Sir John Montgomerie obtained the Baronies and lands of Eglinton and Ardrossan 

and also the lands entailed in Ayrshire, Lanarkshire and Midlothian. He quartered the arms of 

Eglinton with his own and thus became the ancestor of the Earls of Eglinton.  

 

The Ardrossans of that Ilk 

This family possessed Ardrossan from a very early period. They are said to have been a branch of the 

ancient family of Barclay or Berkeley who acquired considerable landed property in Ayrshire. The 

first bearing the name to have come down to us in records is Arthur of Ardrossan who died in 1204. 

Several members of the family were involved in the Wars of Scottish Independence and swore fealty 

to Edward I. Fergus of Ardrossan received from Robert Bruce a charter of his lands of Ardrossan. He 

was probably the father of Godfrey, Lord of Ardrossan who witnessed several charters in the reign of 

David II. 
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No later male representative of the family has been traced and it is assumed that the Barony of 

Ardrossan came into the estates of the Eglinton family through a marriage.  

Ardrossan Castle stands on a hill in the modern town of Ardrossan. It was a place of great strength as 

appears from the ruins. It was inhabited in the time of Oliver Cromwell who caused it to be 

demolished. The materials were shipped to Ayr to aid in building the fortifications erected there by 

Cromwell. When Timothy Pont wrote his account of Cunninghame, Ardrossan Castle was entire, and  

he has left a vivid description of the place. 

 "This castell is verry strongly and veill bulte, having in it maney roumes, and a spring of frech 

 vatter wich makes it the more strong. In this castell there is a touer named the read touer 

 and in a vaults called Vallace Lardner, for this castell being in the possessions of the Englisch, 

 Vallace used this stratageme. He sett a houses hard by the castell a-fyre that thesse quho 

 keipt the castell not suspecting aney fraud, came out to the reskeu  of the housse quhome 

 they imagined by accident to have taken fyre. Bot Vallaoe vith a veill armed companey, gifs 

 ǘƘŜƳ ŀ ǾŜǊȅ ƘƻǘŜ ǾŜƭŎƻƳŜΣ ŀƴŘ ƪƛƭƭǎ ǘƘŜƳ ŜǾǊŜȅ ƳƻǘƘŜǊΩǎ ǎƻƴŜΣ ŀƴŘ ŦǳǊǘƘǿƛǘƘ ŦƻǊŎŜǎ ǘƘŜ 

 castell and vins it. In this deep vaults in the bottome of the read touer flange he the 

 carcathes of these Englisch, vich to this day gave it the name of Vallace Lardner. There is one 

 thing to be admired in the fontaine of frech vatter vich is in a vaulte in this castell, for it, lyke 

 to the sea ebbs and flowes two severall tymes each 24 hours. The ressone is from the ebbing 

 and flouing of the salt sea vich envirrons the rocks quheron the castelli stands and at each 

 surge uith horrible repercussions regorges the frech vatter, not letting isseu from its spring, 

 and so makes the fontaine suell. This castell was for many ages possessed by the Barclays, 

 for in a charter of Sir Richard Moruell, Lord of Cunninghame etc. to the Monastery of 

 Kilwinning, Richardus de Barclay dominus de Ardrossan is a vittnes."  
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CHAPTER 5 

The Montgomeries of Eglinton 1380-1483 

The famous Battle of Otterburn, sometimes referred to as Chevy Chase, that was fought on the 19th 

August, 1388, must form part of the Montgomerie Tapestry. 

The mother of Sir John Montgomerie 1st of Eglinton was a Douglas and the battle was the outcome 

of an age-old feud between that border family and the Percy family of the North of England. 

Sir John Montgomerie and his youngest son, Hugh, joined forces with many Scottish knights and 

gentry in support of the Douglas cause. According to the number of men at arms, tilted knights, plus 

spearmen and bowmen of both sides, this was certainly more than a hunting party on the usual raid 

over the border merely to fill the larder. 

This was the period of our history when the true art of knightly chivalry was expected of all who 

were to bear arms, and the terms and time of the conflict were discussed prior to engagement on 

the field. It was agreed by both Percy and  Douglas that, rather than have the eventual deaths of so 

many of their followers, they would engage in personal combat to decide the issue of the day. An 

ƻōƧŜŎǘƛƻƴ ǿŀǎ ǊŀƛǎŜŘ ōȅ ƻƴŜ ƻŦ tŜǊŎȅΩǎ ŦƻƭƭƻǿŜǊǎ ƘƻǿŜǾŜǊΣ ŀ ǎǉǳƛǊŜ ōȅ ƴŀƳŜ ƻŦ ²ƛǘƘŜǊƛƴƎǘƻƴΣ ǿƘƻ 

stated he could not break his vow to Lord Percy by retaining his sword still sheathed when his Lord 

was engaged in combat; so knightly honour being satisfied, the battle was engaged on a lovely warm 

afternoon in border country. The story and ballads of this fight, told long afterwards, show that it 

was bloody and savage. The tales are tinged with sadness for, true to their agreement, Percy and 

Douglas engaged only each other, both to die in the event, and the loss of life on both sides was very 

great.  

No better description of the fight and its outcome can be found than in some lines taken from the 

ballad of 'Chevy Chase' attributed to one Rychard Sheale and to be found in The Book of Border 

Ballads by J. S. Moore. 

 They fought until they both did swat                                                                                                                            

 With swords of tempered steel                                                                                                                                                        

 Until the blood like drops of rain                                                                                                                                                                   

 They trickling down did feel.                                                                                                                                            

 ¸ƛŜƭŘŜ ǘƘŜŜ [ƻǊŘ tŜǊŎȅΣ 5ƻǳƎƭŀǎ ǎŀȅΩŘ                                                                                                                                      

 In faith I will thee bring                                                                                                                                                                

 Where thou shall high advanced be                                                                                                                                                                 

 By James our Scottish King. 

 Thy ransom I will freely give                                                                                                                                                                   

 And thus report of thee                                                                                                                                                  

 Thou art the most courageous knight                                                                                                                                                                     

 That ever I did see.                                                                                                                                                                      

 Noe, Douglas, quoth Erle Percy then                                                                                                                                      

 Thy proffer I do scorn                                                                                                                                                                         

 I will not yielde to any Scott                                                                                                                                                               

 That ever yet was born.  
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 With that there came an arrow keene                                                                                                                                               

 Out of an English bow                                                                                                                                                                        

 Which struck Erle Douglas to the harte                                                                                                                                                  

 A deep and deadly blow.                                                                                                                                                                  

 Then leaving liffe Erle Percy tooke                                                                                                                                                                                     

 The dead man by the hand                                                                                                                                                         

 And said Erle Douglas for thy liffe                                                                                                                                             

 Wold I had lost my land. 

 A knight among the Scotts there was                                                                                                                                                                   

 Which saw Erle Douglas dye                                                                                                                                                  

 Who straight in wrath did vow revenge                                                                                                                                                   

 Upon the Erle Percy.                                                                                                                                                                         

 Sir Hugh Montgomerye he was called                                                                                                                                                                          

 Who with a spere most bright                                                                                                                                                             

 Well mounted on a gallant steed                                                                                                                                                        

 Ran fiercely through the fight. 

 And past the English archers all                                                                                                                                                                                                      

 Without all dread or fear                                                                                                                                                                  

 And through Erle tŜǊŎȅΩǎ body then                                                                                                                                                                                

 He thrust his fateful spear.                                                                                                                                                                                                      

 And thus did both these nobles die                                                                                                                                                                                                                        

 Whose courage none could stain.                                                                                                                                                                               

 An English archer then perceived                                                                                                                                                

 The noble Erle was slain.                                                                                                                                                                 

 He had a bow bent in his hand                                                                                                                                                                                                                     

 Made of a trusty tree.                                                                                                                                                                                                        

 An arrow of a cloth yard long                                                                                                                                                                                        

 Up to the head drew hex                                                                                                                                                  

 Against Sir Hugh Montgomerye                                                                                                                                                                      

 So right the shaft he sett.                                                                                                                                      

 The grey goose wing that was thereon                                                                                                                  

 In his hearts blood was wet                                                                                                                                                          

 And with Erle Douglas there was slain                                                                                                                                                                               

 Hugh Montgomerye, and                                                                                                                                                                      

 Sir Charles Murray, that from the field                                                                                                                                             

 One foot would never set. 

The Scots won the battle and afterwards the Scots burned Penrith and Alnwick and the English 

burned Dumfries. Sir John Montgomerie survived the battle and took the son of Percy as his hostage. 

This was Sir Henry Percy, known as Harry Hotspur. It is not known whether Hugh Montgomerie was 

buried with the Scottish dead on the field or brought home but it was a sad return for Sir John and 

his Lady. With the ransom he placed on young Hotspur, Sir John built the castle of Polnoon in 

Renfrewshire, the seat of the Montgomeries in this county. Even the site of this castle is not known 

today. 
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He was succeeded by his son, Sir John Montgomerie, 10th of Eaglesham and 2nd of Eglinton and  

Ardrossan who was a very worthy knight and a true King's man. On several occasions he was granted 

letters to safeguard his entry into England, to open negotiations for the release of the Earl of 

Douglas taken prisoner at the battle of Hamilton in 1402, and in 1408 Sir John was held hostage for 

the good conduct of Douglas and later released. He again went into England with a letter of safe 

conduct with William Lauder, the Bishop of Glasgow and other knights on 12th May 1423 to open 

negotiations for the release of James I who had been held in England for many years. Later he 

became hostage for King James with several other Scots of rank (his annual revenue being seven 

hundred marks during his periods as hostage). It was the custom to hold hostages in England until 

the ransom was paid. Some Scottish knights remained for such long periods that even after the 

ransom had been paid they did not return and settled down in England with their families. Sir John 

returned to Scotland in 1424 and received the honour of Knighthood at the Coronation of King 

James. 

His son Alexander was a man worthy of his forbears, showing great character and ability even for a 

youth and in 1425 was admitted by James I as a member of the Privy Council. He succeeded his 

father in 1429 and was one of the Commissioners sent to England to procure a truce in 1438 and  

1444. There is reference to the sum of £41 being taken out of the Customs of Edinburgh as part of 

his expenses in England for making the truce at Durham. He was one of the Scottish nobles who 

affixed his seal to the instrument passed by the Parliament held in Perth in 1445 against those lords 

who had rebelled against James II. He was made Lord Montgomerie in 1445 and received substantial 

rewards in the shape of valuable lands granted under charters of the Great Seal between 1430 and 

1453. He made further visits to England to procure a truce in 1459 and 1460. 

He was succeeded by his grandson Alexander 2nd Lord Montgomerie but little is known of him. By 

this time the family possessions were considerable and included Eglinton, Ardrossan with its castle, 

part of Arran, Rothesay, Eastwood, Cathcart and the original Eaglesham. This period might be said to 

be the end of the gloom of the Middle Ages and the beginning of the Renaissance. On the Continent, 

!Ǌǘ ŀƴŘ !ǊŎƘƛǘŜŎǘǳǊŜΣ ǇƻŜǘǊȅ ŀƴŘ ǇƘƛƭƻǎƻǇƘȅ ǿŜǊŜ ōŜƛƴƎ ŜƴŎƻǳǊŀƎŜŘ ŀƴŘ ǿŜǊŜ ǊŜǾƛǘŀƭƛǎƛƴƎ ǇŜƻǇƭŜΩǎ 

ideas especially in Mediterranean countries. In Scotland in 1488 James IV succeeded his father and 

changed the climate of thought. He was interested in everything. Painting was not a dominant art in 

Scotland but the King was interested in architecture, music and poetry and particularly in good 

government. He liked to experiment and was able to speak several languages. It is told that he 

isolated a dumb woman with her children in order to find out what language the children would 

speak. They spoke Hebrew! No doubt an apocryphal story. 
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CHAPTER 6 

Flodden, Feuds and Fealty 

Hugh, 3rd Lord Montgomerie, was born about 1460 and appears to have succeeded his father about 

1483. He espoused the cause of the nobles of Scotland headed by the young prince in their quarrel 

with the unfortunate James III. It is known that at the Battle of Sauchieburn fought between the 

hostile parties on 11th June 1488, Lord Montgomerie appeared in arms in support of the Prince and 

his party, who were victorious on this occasion. 

The services rendered by Lord Montgomerie in this battle were duly acknowledged in a remission 

granted by King James IV in 1488 for spoiling and destroying the house of Turnlaw (Kerrilaw) in 

Stevenston, and for all other crimes and offences committed by Lord Montgomerie. This was the 

first serious overt act in the long standing feud between the Montgomerie and Cunningham families. 

Lord Montgomerie having supported James IV, occupied a high place in his favour and entered the 

parliament of the King held in Edinburgh in October 1488. He was chosen as commissioner to punish 

offenders and to put down the crimes of theft, robbery and murder in the districts of Kyle, Carrick, 

Ayr and  Cunninghame. For these and  other services he received grants of various lands from the 

crown. He became a member of the Privy Council and  was created Earl of Eglinton about 1506. 

In 1513, a dark page in our history was fought the Battle of Flodden, in which some of the oldest and 

best families of Scotland were wiped out and the cream of chivalry perished with their King, James 

IV. The King's body was never found, probably because James was renowned for casting off his 

armour and mark of degree on the field and fighting alongside his men. His untimely death left 

Scotland with a king of eighteen months. The Earl of Eglinton continued to show his loyalty to the 

crown and during the minority of James V took a prominent part in the management of public 

affairs. 

The Queen Dowager was constituted as Interim Regent of the Realm and the Earl was one of her 

counsellors, without whose advice she was restricted from transacting state business. He was also 

one of the tutors of the young king. In 1526 the Earl was appointed Justice General of the Northern 

Districts of Scotland until the King reached the age of twenty-five, and in 1528 he was one of the 

nobles appointed to meet King James V at Stirling when he made his escape from Douglas at 

Falkland Palace. In the influential position he occupied the Earl seems to have had the opportunity of 

acquiring many  lands and estates, adding to the territorial estates of his family. 

It may seem strange to us that the first Earl should be in the position of punishing offenders and 

putting down crimes of violence etc. when he himself and his family were very much involved in 

such incidents. He several times invaded the Burgh of Irvine and with his accomplices and servants 

put to death several of the inhabitants, not only upon the High Street but also in their own houses, 

and  thereby threw the whole town into such a panic that in 1529 the town council obtained letters 

ƻŦ ΨlawburrowsΩ against them, whereby they were taken bound to keep the peace under heavy 

penalties. These and other incidŜƴǘǎ ŀǊŜ ŘŜǎŎǊƛōŜŘ ƛƴ ǘƘŜ ΨRoyal Burgh of Irvine' by A. F. McJannet. 

He also goes into some detail about the Montgomerie-Cunningham feud. A few paragraphs will 

suffice here. 
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 "The Office of Bailiary of Cunninghame which was conferred on the EarlΩs grandfather 

 (Alexander, Master of Montgomerie) by James II in 1448 had always been a bone of 

 contention between the two houses of Eglinton and Glencairn. This grant was a confirmation 

 of earlier grants. In 1488 as already stated, the Castle of Kerelaw was burned by the 

 Montgomeries in retaliation for an invasion by the Cunninghames upon the Montgomerie 

 territory. There were many incidents of this kind. An effort was now made to clear up any 

 further misunderstanding by a meeting of the Earls of Angus, Argyle and Cassilis, also 

 attended by the Bishop of Moray. It was agreed and attested in 1509 that the Bailiary of 

 Cunninghame was the right of the Earl of Eglinton. The Glencairn family, dissatisfied with the 

 decision, still kept up the feud, and before long an opportunity presented itself to the 

 Master of Glencairn and his followers despite all attempts to reconcile the two families." 

 

The Castle of Eglinton was attacked and burned in 1528. It was more than the loss of a castle to the 

Eglintons because all the charters of the Mundegumbri and Eglinton family were destroyed, 

including the charters of the Ardrossans of Ardrossan. 

The loss was not made up for by a grant under the Great Seal in 1528 reciting the destruction by fire 

of all the family muniments. Because of the close association of the Earl with the Mother Kilwinning 

Masonic Lodge, all the charters and papers of the Lodge were also destroyed with the Earl's 

Charters. The records of the Kilwinning Lodge went back to the building of the Abbey in 1140. 
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His Lordship after a long and laborious life died in June 1545 and it is worthy of note that he lived in 

the lifetime of five Scottish Sovereigns, having been born in the last year of the reign of James II and 

dying in the third year of Queen Mary. 

By his testament dated at Eglinton 23rd September 1545, in which he leaves his soul to God, the 

Virgin Mary and the whole Court of Heaven, he constituted his heir to cause three priests to pray for 

his soul and the souls of those whom he had not satisfied for injuries done to them, and that during 

a period of five years after his death. Among the legacies contained in the will, the Earl bequeathed 

£5 to the friars Carmelites of Irvine for their prayers for one year, and £10 in alms to the poor 

begging on the morrow after his decease. 

Another insight into the practices of the times is indicated by the fact that in 1543 Letters of 

Legitimation were granted to Alexander, Michael, Robert and Hugh Montgomerie, natural sons of 

the Reverend Father in Christ, Bishop of Argyle, fifth son of the 1st Earl.  

John, Master of Eglinton 1480-1520, son and heir of the first Earl appears to have taken a 

conspicuous part in the family feud on his own account, as well as in the feuds of other families. On 

20th January 1506, he was accused of treason for the wounding of William Cunninghame who was 

the Coroner of Renfrew. 

The Cunninghames retaliated the following year wounding John Montgomerie and lives were lost on 

ōƻǘƘ ǎƛŘŜǎΦ Lƴ мрнл ƛƴ ŀ ǎǘǊŜŜǘ ŦƛƎƘǘ ŎƻƳƳƻƴƭȅ ƪƴƻǿƴ ŀǎ Ψ/ƭŜŀǊ ǘƘŜ /ŀǳǎŜȅΩ ƛƴ 9ŘƛƴōǳǊƎƘ ōŜǘǿŜŜƴ ǘƘŜ 

followers of the Earls of Angus and Arran, (John being on the side of the Earl of Arran), John 

Montgomerie was killed. 

The family feud continued into the next century causing the untimely deaths of several 

Montgomeries and  Cunninghames. 

Archibald, Master of Eglinton, and grandson of the 1st Earl died  unmarried before his grandfather. 

His brother Hugh became 2nd Earl of Eglinton. 

Before his accession to the Earldom on the death of his grandfather Hugh Montgomerie appears to 

have occupied positions of trust and responsibility. He was the Lord Montgomerie who was 

summoned with the Earl of Eglinton to meet King James V at Stirling on his escape from Falkland 

Palace. He was also one of the Justiciars of Scotland, one of the highest offices in the kingdom. He 

obtained from Pope Clement VII a dispensation dated 21st June permitting him and Mariota Seyton 

to marry, in spite of their being in the third degree of consanguinity. 

A commission was granted by the Dowager Queen Mary (James V having died) serving this Earl on 

the 3rd October 1545. Owing to the raging of the plague in several shires where the lands were 

situated, the commissioners were empowered to hold the courts for the service in the courtroom of 

Irvine. 

By his last will and testament, he directed that his body be buried in the choir of the monastery of 

Kilwinning. He died at Monkreddan near Kilwinning on 3rd September 1546. His son Hugh became 

3rd Earl. He was only sixteen and a grand uncle stepped in to take charge of affairs much to the 

ŀƴƴƻȅŀƴŎŜ ƻŦ ǘƘŜ ōƻȅΩs mother. She gave in to the uncle, Sir Neil Montgomerie of Lainshaw but the 

following year he was murdered by Lord Boyd of Kilmarnock in Irvine and the Countess was taken to 

Edinburgh and charged with being a party to the murder. She was however, acquitted. 
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A few years before in 1542 James V had died leaving only an infant daughter, Mary Queen of Scots. 

The 3rd Earl was a staunch supporter of the young Queen. She of course was sent to France when 

she was six and returned when she was nineteen already a widow. The 3rd Earl was one of the 

Scottish nobles who went to France to act as her escort to Scotland. 

Before proceeding with the record of this occasion and of the return to Scotland of the young but 

tragic queen, mention must be made of another Montgomerie who had served in the French Court 

in the Scottish Guard, which was the personal bodyguard of the French King and owed its formation 

to the close association (The Auld Alliance) between France and Scotland. 

{ƻƳŜ ǘǿƻ ȅŜŀǊǎ ōŜŦƻǊŜ aŀǊȅΩǎ ǊŜǘǳǊƴ ǘƻ {ŎƻǘƭŀƴŘ ƛƴ мррфΣ ŀ ǘƻǳǊƴŀƳŜƴǘ ǿŀǎ ƘŜƭŘ ōȅ ƻǊŘŜǊ ƻŦ YƛƴƎ 

Henry the Second. of France to mark the occasion of the marriage between Elizabeth the daughter 

of Henry to the Duke of Alba. It was attended by knights from all over Europe, each prepared to take 

the Code of Chivalry to its extreme. For the spectators it would be a breathtaking sight - the gay 

pennons of the lances, the coats of arms displayed on every pavilion, the silks and rare damasks of 

the ladies of the Court, the arms of all the old families of France and Spain, the jousting armour 

made by the finest craftsmen from Gothenburg to Milan, some carrying the family crest in blue and 

gold enamels upon the breastplate and the plumed helm, the ladies gaily dressed in the fashion of 

the day, each vying with her sister in silks and beauty, gold and jewels. 

One of the knights, the Captain of` the Scottish Guard was Gabriel Marquis de Montgomerie. The 

lists were almost at an end when the Count received the offer of a lance carried by the King's 

Marshall, and the invitation to engage the King on the jousting field.  

(NB - The Father of Gabriel de Montgomerie was Jacques de Montgomerie, the Comte de Lorges of 

the poem 'The Glove' by Robert Browning.) 

It appears that Montgomerie did not wish to engage the King in conflict, but King Henry, who was no 

mean fighter on horseback, insisted that they have a friendly bout. The heralds duly proclaimed the 

honours of each opponent and both cleared to the extreme ends of the lists and prepared for the 

charge, with lances in the approved manner lying athwart the saddle bow, shields facing the left to 

take the shƻŎƪ ƻŦ ǘƘŜ ƻǇǇƻƴŜƴǘΩǎ ƭŀƴŎŜΦ ¢ƘŜ highest marks in such a contest were awarded for 

scoring a hit on the helm of the opponent or dislodging it, these rules having been laid down about 

1050 by Geoffrie de Preulli. During this fateful but friendly encounter, the lance of Montgomerie 

splintered and a sliver of wood entered the visor of the King, pierced the eye and entered the brain. 

The King of France unfortunately died as a result of this incident at the age of 44. Before his death he 

absolved Montgomerie of any blame for the accident, nevertheless Queen Catherine had the Count 

thrown into prison. Although released, he lived like an outlaw for the rest of his life, and was 

eventually captured and put to death on the scaffold. The term ΨŎǊŜǎǘŦŀƭƭŜƴΩΣ still in use today, has its 

origin in the early jousts of yesteryear.  

The young Mary Queen of Scots attended this occasion with her husband who on the death of the 

King, his father, became King Francis. For this magnificent event they were provided with an elegant 

conveyance constructed to the specification of King Henry. In gold leaf upon the side of the carriage 

he caused the English Heraldic Coat of Arms to be quartered with the heraldic devices of Scotland 

and France and in Latin was the following inscription: 
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 The arms of Marie Queen Dauphine of France                                                                                                 

 The nobellest Lady in earth for till advance                                                                                                                                      

 Of Scotland, Queen of England also                                                                                                                           

 Of Ireland. also, God hath providet so. 

¢Ƙƛǎ ǿŀǎ IŜƴǊȅΩǎ ǿŀȅ ƻŦ ǘƘǊŜŀǘŜƴƛƴƎ ǘƘŜ tǊƻǘŜstants in France and England of his future plans. 

Needless to say, the inscription did not escape the attention of Elizabeth of England who had it duly 

noted for future reference. 

As already stated, Mary returned to Scotland a widow in 1561. She had sent to Queen Elizabeth for a 

safe conduct through the English fleet and for leave to go into any English harbour in case of storm. 

If Elizabeth agreed to this, she gave contrary instructions to her commanders, for while Mary landed 

safely at Leith having escaped the English ships in the fog, the ship which carried her escort, 

including the 3rd Earl of Eglinton, was captured and taken into port. Since Mary was not on board it 

was eventually released and given a safe conduct back to Scotland. 

The Earl remained faithful to Mary in all her troubles. He had the honour of carrying the salt at the 

christening of her son who became James VI, but soon had to attend much less happy occasions. Her 

husband Lord Darnley was murdered and the Earl of Bothwell, who now wished to marry Mary, was 

accused of being implicated in the crime. The Earl of Eglinton was at the trial. Bothwell was declared 

not guilty and that evening gave a supper party to all the nobles present. During the supper, the 

house was surrounded by armed men, supporters of Bothwell, who produced a document giving him 

power to marry Mary and demanded that his guests sign it. In the confusion and uproar that ensued, 

Eglinton slipped out rather than sign and soon after joined other nobles at Stirling in an effort to plan 

to free the little prince from the power of Bothwell and Mary - now married. 

The effect of their measures led to the banishment of Bothwell and the imprisonment of Mary. 

Eglinton, however, thought the Queen was being treated too harshly and when she escaped from 

Loch Leven Castle he was among the followers who fought for her at the disastrous Battle of 

Langside. He was declared guilty of treason and imprisoned in Doune Castle in 1568, but was 

released after signing an agreement to be loyal to the young king, Mary having fled to England. 

Although in 1571, with the Earls of Argyle, Cassillis and other Lords of the Queen's supporters, he 

submitted to the King's authority and appeared once more in the Parliament held in Stirling in 

September of the same year, he was out of favour at court. He was one of those who disapproved of 

the King's favourites, the Duke of Lennox and the Earl of Arran, and had a part in what was called the 

Ruthven Plot. 

The King was hunting in Athol in Perthshire and was invited toRuthven Castle on his way back to 

Edinburgh. There he was alarmed to see so many people whom he did not expect but he was 

cornered and was forced to dispense with his two favourites. This was the end of the 3rd Earl's 

public career. 

He married twice, his first wife being Lady Jean Hamilton, daughter of the Regent Arran. This 

marriage was dissolved on account of consanguinity in 1562. At that time marriages were all 

arranged and this one, no doubt, was unhappy. 
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His second marriage was to Agnes, daughter of Sir John Drummond of Innerpeffrey, and her initials 

with the Earl's along with their Coats of Arms are to be found on the ceiling of the entrance to 

Seagate Castle. The 3rd Earl made this Castle the Renaissance mansion, the ruins of which we see 

today, although it had always been the town house of his forebears as well as a fortified building 

overlooking the approach to Irvine from the sea, the water in those days reaching almost to the 

castle walls. 

A plaque on the wall bears the legend  that Mary Queen of Scots was entertained there by Hugh, 3rd 

Earl of Eglinton together with her four Maries in the year 1563. Although she was his guest at 

Eglinton at that time and rode through Irvine on her way to the Monastery of St. John the Baptist at 

Ayr, there is no record of her having visited Seagate Castle. In any case, it is thought that its 

reconstruction was not completed until 1565. 

The Eglinton Crest above the Coat of Arms is derived from a legend that one of the ladies of the 

Castle greatly renowned for her beauty and  no doubt the cynosure of neighbouring eyes was wooed 

in vain by a Danish Prince. This lovelorn swain was not however to be denied and believing evidently 

that all things are fair in love as well as in war, kidnapped the maiden under cover of the friendly 

night and at once put out to sea. The lady, finding an opportunity for revenge while her abductor 

was drunk, stabbed him, cut off his head and ordered the crew to put back to the harbour at 

Seagate. From this romantic incident, the family is said to have adopted as crest to their coat of 

arms; a lady holding in one hand an anchor and in the other a bloody head. This can be seen on the 

wall of Eglinton Castle and also above the entrance to the Eglinton Arms Hotel. 
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The 3rd Earl seems to have inherited some of the characteristics of his great-grandfather, the 1st 

Earl. Not only was he prominent at court like his great-grandfather but he also came into conflict 

with the people of Irvine. By virtue of his position as bailie of Cunninghame and as representing the 

Crown, he apparently thought he had a legal right to uplift the customs and duties of the Irvine Fair, 

Irvine being the caput of Cunninghame. In 1557 the burgh, being a royal burgh, complained to the 

Dowager Queen Mary, Regent for her daughter, Mary Queen of Scots, claiming that no lord could 

take part in the proclaiming of its fair and accused the Earl with a great company  of evil-advised 

friends of not only impeding the holding of the fair but also at the time of the fair, of wounding 

several of the burgesses. The Queen issued letters whereby the Earl, under the penalty of a 

thousand pounds, and his accomplices in lesser sums, were to keep the peace. Years later the 

dispute between the Earl as Bailie of Cunninghame and the magistrates as to their respective powers 

of administering justice was brought before the lords of council for decision. At length on 10th 

February 1572, a contract of agreement was entered into. The magistratesΩ right was admitted to 

extend over the freedom of the burgh, burgh roods and commonty; while the Earl as bailie of the 

barony was to "keep the heid fair of the burgh, holden on the 15th of August yearly past memour of 

man".  

That is to say the Earl was entitled to hold a court after the fair for the trial and punishment of such 

crimes and offences as had been committed in the fair, and to uplift such customs including the 

custom on ale, at the fair as he had done formerly. The feuds and slaughterings prevailing at this 

annual gathering at this period appear to have been the principal reason why the Earl, as Bailie of 

Cunninghame should keep the fair. 

The 3rd Earl died in 1585, the same year as Mary Queen of Scots was beheaded in Fotheringay 

Castle. 

The next Earl (the 4th) was twenty-two when his father died. He had been married when he was 

fourteen, but his wife who would be about the same age, died after a few years, leaving a young 

son. He married again, this time Helen Kennedy. He was a young man said to be of great promise but 

unfortunately enjoyed his earldom for only ten months before becoming another victim of the 

Montgomerie-Cunninghame feud. Being of a friendly disposition he became friendly with David  
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Cunningham of Robertland  near Stewarton. This was against the advice of his father and in spite of 

the family feud. David Cunningham was accepted into the family life of the young earl and knew all 

his movements, and this for a period of about two years.  

On a spring day in 1586 when the Earl with a few retainers on horseback was crossing the river 

Annick after having lunched at Lainshaw, the house of another member of the family near 

Stewarton, they saw riding towards them David Cunningham at the head of about fifty armed 

ƘƻǊǎŜƳŜƴΦ 9ƎƭƛƴǘƻƴΩǎ ŦƻƭƭƻǿŜǊǎ ŦƭŜŘΣ ōǳǘ ǘƘŜ ȅƻǳƴƎ ŜŀǊƭ ǿŜƴǘ ŦƻǊǿŀǊŘ ǳƴǎǳǎǇŜŎǘƛƴƎ ǘƻ his death. The 

Cunninghames included John Cunninghame, possibly of Montgreenan, John Cunninghame of 

Clonbeith, Alexander Cunninghame of Corsehill and many others of the same name. The shot was 

fired by John Cunninghame of Clonbeith, a son of the Abbot of Kilwinning and a brother of the Earl 

of Glencairn.  

The Cunninghames had been advised by a pre-arranged signal of the presence of Eglinton at 

Lainshaw by the hanging of a white cloth over the battlements. This is attributed to the Laird's wife 

who, before her marriage, was Margaret Cunninghame of Aiket, although other reports say it was a 

servant of the Cunninghame faction. Whatever the truth may have been, it was obvious that the 

crime had been planned for quite some time by the Cunninghame family. 

Vengeance was swift, because the Earl's brother, Robert of Giffen, gathered the clan together and 

raided Robertland. The history of the Montgomeries makes no further comment than that the 

murder was honourably avenged. Other sources tell us that the Laird of Lainshaw was shot in his 

own house, his lady forced into hiding and eventually escaping to Ireland. Clonbeith was tracked 

down in Hamilton and was hacked to pieces on the spot. The Earl of Glencairn denied all knowledge 

of any pre-determined plan to commit the murder and took no action on behalf of his relatives. The 

King asked for those responsible and still alive to be brought to trial but they fled to Denmark and  

when they returned later, all was forgotten. 

After the murder, the new Earl was an infant. James VI took a great interest in this child and later 

tried to arrange a marriage between him and a far out cousin of his own, a lady called Gabriella 

Stewart. The lady however, would not consent and preferred to become a nun. 

Robert Montgomerie of Giffen who had three daughters was determined that one of them would 

marry the head of the family, so he prepared a marriage contract which allowed for Margaret, his 

heiress, to marry the young earl and failing Margaret then Agnes, and failing Agnes then Isobel. This 

was not uncommon, and a similar contract had been arranged in 1438 when it was decided that 

Margaret Montgomerie or her sisters Elizabeth or Agnes would marry Lord Darnley. 

This seems absurd to us now but these marriages achieved what they were meant to achieve. There 

were many younger sbns or daughters who were given parts of the estate as their portion and if, in a 

later generation, a marriage could bring these lands back into the estate so much the better, it was 

thought. The young people on the whole seem to have been amenable. The Fifth Earl did marry his 

cousin Margaret but the union proved most unhappy and ended in divorce. 

According to A. F. McJanneǘ ƛƴ ǘƘŜ Ψwƻȅŀƭ .ǳǊƎƘ ƻŦ LǊǾƛƴŜΩ, there was in 1588, one Robert, Master of 

Eglinton, who was appointed commissioner in Cunninghame to carry out the Privy Council's orders 

to have all subjects put in arms in preparation for the possible invasion by the Spaniards if Scotland 

had a visit from the Armada. 
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From the information available, he could have been Robert Montgomerie of Giffen and may have 

used the title Master of Eglinton during the minority of his nephew, when he would be temporarily 

head of the family. 

Before the end of the 16th Century, the Reformation was firmly established in Scotland. The 

inhabitants of Irvine and Cunninghame generally, were ardently on the side of the Reformers even in 

1550, and in 1562 the Third Earl of Eglinton, the Earl of Glencairn and Lord Boyd, with eighty eight 

other noblemen and gentry of Kyle, Carrick and Cunninghame, subscribed their names at Ayr to a 

bond for the maintenance of the protestant religion. 

The 5th Earl was in especial favour with James VI and obtained a grant of all the lands and titles that 

had belonged to the dissolved Abbey of Kilwinning, together with the patronage of sixteen parish 

churches, for all of which he had a charter granted under the Great Seal on 5th January 1603. 

Hugh, 5th Earl, died leaving no male heir after 450 years of an unbroken line of Montgomeries by 

male issue. Before he died however, he obtained a Crown Charter in 1611 to name a successor in the 

female line. His aunt, Lady Margaret Montgomerie who had married the First Earl of Wintoun and  

by him had three sons. By this charter the eldest of these, Sir Alexander Seton of Foulstruther took 

the name and arms of Montgomerie of Eglinton with all the estates and privileges. So the 6th Earl 

was Sir Alexander Montgomerie, Earl of Eglinton. 

During the lifetime of the 5th Earl there occurred a number of incidents which were caused by the 

still smouldering fires of the Montgomerie-Cunninghame feud. In 1609, however, the feud came to 

an end. On the afternoon of 16th March, the Montgomeries and the Cunninghames were at length 

brought separately into the council room of the Privy Council and both having declared that they 

were willing to forgive one another, they were then again brought in, and "choppit handes togidder 

in taiken of a constant friendship". At long last, wiser counsels had prevailed. The office of bailie of 

Cunninghame continued to be held by the Eglinton family until the abolition of all hereditary 

jurisdictions in 1747 when Alexander, 10th Earl received £2,000 as compensation for the regality of 

Cunninghame. 
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CHAPTER 7 

Royalists, Covenanters and Ψ!ƭƭϥǎ ǿŜƭƭ ǘƘŀǘ ŜƴŘǎ ǿŜƭƭΩ 1609-1670 

The 6th Earl was in France when he was sent for to come to Scotland to make arrangements in 

connection with his succession to the Earldom which took effect from the death of the 5th Earl in 

1612. 

Although James VI and I thought well of Alexander Montgomerie, 6th Earl, he disputed his right to 

use the title. In 1615 he demanded that he renounce it and all that went with it. Soon afterwards, 

however, a new charter was drawn up and the titles and privileges were conferred on Alexander, 

again by the King. From letters which the King sent to Lord Benning, the Secretary for Scotland, in 

this connection, it would seem that the King took exception to Alexander assuming the title without 

his permission and knowledge. He took this opportunity to teach the Earl and the others that even 

though he was recognised as heir by the Montgomerie family, such titles, rights and privileges were 

the gracious and free gift of the King, he being "the only author and fountain of all dignity in the 

dominion". 

The 6th Earl seems to have been quite a favourite with the King who came to stay at the Earl's 

Glasgow house. He was a man very handy with a sword and nicknamed 'Greysteel'. It is known that 

James VI wore padded clothes because he feared assassination, and he may have thought that 

Greysteel would be better as a friend than as an enemy. 

Although the family feud with the Cunninghames was over, the 6th Earl's mother, Countess of 

Winton, may not have been too sure that her son would keep out of trouble. In a letter dated 13th 

April, 1615, she wrote:- 

 "There are too many to yoke men to trouble, but not half so careful or foreseeing how they 

 shall rid them out of it again. The mother of mischief is no more (as the proverb goeth) than 

 a midge wing." 

Further insight into the character and personality of the Earl and the times in which he lived is 

provided by the following information taken from the Royal Burgh of Irvine by A. F. McJannet. 

Church censures were said to be very severe in Scotland and it was said that only the poor suffered 

by them "for a piece of money will save a man here from the stool of repentance as much as in 

England". This, however, is not quite accurate, for the story is told of Alexander the 6th Earl, in his 

later years, doing penance for fornication. He sat on the repentance stool in church for three 

successƛǾŜ {ǳƴŘŀȅǎΦ hƴ ǘƘŜ ŦƻǳǊǘƘ [ƻǊŘΩs Day he again sat there. Seeing this, the minister called the 

Earl to come down for his penance was over. "It may be so" said the Earl, "but I shall always sit here 

for the future, because it is the best seat in the kirk, and I do not see a better man to take it from 

me." So much for the humility expected to be engendered by the penance. 

Scotland was badly off for properly made roads for many centuries. In 1619 the сǘƘ 9ŀǊƭΩs coach and 

horses had to be accompanied by six of his most able tenants who helped the coach out of all 

dangers on the road from Eglinton to Glasgow. The highways for another hundred years were tracks 

of mire in wet weather and marshes in winter, till the frost made them sheets of ice covered with 

drifted snow. When rain fell, flat ground became lakes with islands of stone and sloping ground  
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provided waterfalls. In the towns the centre of the streets were paved with cobblestones providing 

anarrow passage for horses and sledges. This was called the crown of the causeway and was so 

raised to let the rainwater runoff into the gutters.  

The evening of the Wednesday following the third Monday in August has, from time immemorial, 

been celebrated as the beginning of the festival still known as Marymass. (Feast of St. Mary). The 

horse races traditionally associated with the fair were described in 1636 as taking place partly within 

the bounds of Alexander 6th Earl of Eglinton, and partly within the bounds of the burgh. A silver cup 

was presented to the winner by the Earl and the burgh. 

In that year, because of the publicity the event received, many more spectators than usual attended, 

and horses from far and wide participated in the races. Money prizes were also provided from 

subscriptions given by country noblemen, barons, gentlemen, owners of the runners and others. 

King James VI of Scotland was now in London having succeeded Queen Elizabeth as James I of 

England in 1603. Among the Montgomerie papers are several letters from both James I and his son 

Charles I. One letter from James gives permission to the Earl to hunt and kill all sorts of fowls and to 

hunt hares giving them fair play, not hunting them with greyhounds. The letter is addressed to "Our 

right trustie and well loved cousin". (A Montgomerie lady married one of the forebears of Lord 

Darnley, King James' father.) 

As Earl of Eglinton, he attended the funeral of King James who was buried in Westminster Abbey on 

May 7th, 1625, and carried the spurs at the Coronation of Charles I and the sword of State at the 

opening of Parliament in Edinburgh 1633. On 7th September 1641, he became a member of the 

Privy Council. Charles believed in the Divine Right of Kings and thought he should have absolute 

power, not requiring to be bound by any conditions laid down by Parliament. This dispute between 

King and Parliament resulted in the English Civil War and ended in the defeat of the King followed by 

his execution in 1649. 

Charles I disagreed with the Scots about the form of worship adopted by the Church in Scotland. He 

wished to abolish Presbyterianism and introduce Episcopacy or church government by Bishops. The 

Scots as a whole refused to comply and men , both common and gentry, signed the National 

Covenant to uphold the Presbyterian form of worship. The 6th Earl and members of his family were 

among this number and took part in the "Bishops' War" in the North of England on the side of the 

Covenanters. 

In 1641 the Earl and his son Sir Alexander, a colonel, were sent with troops to Ireland to help to 

suppress the terrible Irish Rebellion and protect the Scottish settlers who had, fortunately for them, 

escaped the fate of their English counterparts. 

On his return from Ireland, King and Parliament were avowedly at war, and the Scots Covenanters 

were on the side of Parliament. The Earl, having become sick of the King's arrogance and double 

dealing, also supported Parliament, and with one of his sons, Robert, fought with the Scots army at 

Marston Moor. 

It has been stated that Hugh, Lord. Montgomerie, son and heir of the Earl was an ardent loyalist and 

fought for the King at Marston Moor. This must be incorrect because for months previously he was 

in frequent communication with the commanders of the English army and for some time afterwards  
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was in continued communication with them and the leaders of the Covenanters. This is shown by 

the letters that passed between them. Although on the side of the Covenanters, Lord Montgomerie 

seems to have had some scruples about the Covenant itself. This he admitted in a letter to his father. 

Whether or not these were overcome we cannot tell, but he seems to have been suspected even by 

his relatives of inconsistency. His ambiguous conduct may be accounted for by his close association 

with his brother-in-law, the first Duke of Hamilton, who in 1648 divided the Covenanters on the 

issue of raising forces for the relief of Charles I, then a prisoner of the English army. Lord 

Montgomerie joined with his brother-in-law on this occasion, and later he had to acknowledge in 

church the sinfulness and unlawfulness of the engagement and undergo many trials of his 

repentance before the church was satisfied. 

Although the Montgomeries fought against the King, like most Scots they were appalled at the 

sentence of death, and when the Scots Parliament invited Charles II to return from France the 6th 

Earl was one of the first to welcome him, soon afterward being appointed /ŀǇǘŀƛƴ ƻŦ ǘƘŜ YƛƴƎΩs 

Horse Guards. Charles was received everywhere with great enthusiasm. Unfortunately, dissensions 

broke out among the Covenanters, and these were largely responsible for the failure of Charles II's 

campaign. While raising troops in Dunbartonshire in 1650 the Earl was surprised by a party of 

Cromwell's horse, carried prisoner first to Hull and afterwards to Berwick where he remained a 

prisoner till the Restoration of Charles II in 1660. In the same year (1650) Robert, his youngest son, 

was taken prisoner at the Battle of Worcester where he was General Major of the horse under 

Charles II. He was severely wounded and imprisoned in Edinburgh Castle. Lord Montgomerie left the 

field after the battle with the King but was later taken prisoner, although Charles managed to make 

his escape to France. General Montgomerie escaped from Edinburgh Castle in 1658, went to France 

and returned with Charles II in 1660. Letters show that his father and eldest brother, still prisoners, 

seem to have suffered on account of Robert having made his escape from Edinburgh Castle. 

At the Restoration, the Earl was released and his estates restored to him. He did not enjoy them long 

however, since he died at Eglinton Castle on 14th January 1661 aged 73. 

The private and domestic life of the 6th Earl may be gathered from letters. He was a most 

affectionate husband, a kind parent and a warm-hearted friend. His son, Alexander, died unmarried 

but did have a daughter.  

In one of his letters the Earl wrote:- 

 "I desire yow to send west with this beirar my  sones Sir Alexanders dochter, whom I have 

 directed to have a care of hir, and zee shall give hir mother six dollors. I have directed the 

 beirar to take short jurneyis that she may be keeped warm. Caus buy ane pund of razines to 

 give her by the way. Also cans buy  ane pair of rucht mittines, and caus mak ane pair of 

 pleyding hois to keep hir warm, with ans  pair of schoes gif neid beis." 

In another letter he exhibits the same kind concern for the bairns of a friend as for his own. 

He was often short of money. The large sums which he had paid to secure his right to the Earldom  

coupled with his expenses in the Civil War, created burdens which encumbered himself and his 

successors for many years. He paid Lady Margaret Montgomerie, widow of the 5th Earl but a  
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Montgomerie heiress in her own right, in return for the inheritance, £54,000 Scots and the Civil War 

cost him nearly 50,000 merks. Two prayers are attributed to him:- ΨGod send us some money for they 

are little thought of that want it,' and 'God keep ill geer out of my  hands, for if my hands once get it, 

my  heart will never part with it'. Although sometimes called in derision the 'pious Eglintoun', the 

Earl was no doubt a man of great religious feeling. In a letter to the General Assembly of the Church 

of Scotland he refers to "the faithful warning and upstearing quhilk I receaved both in publict and 

private from my  ministers". He may have been thinking of his public repentance in church. His 

ministers in Irvine and Kilwinning were Mr David Dickson and Mr Robert Baillie, the latter also having 

been a tutor to his sons, becoming later the Principal of Glasgow College. 

¢ƘŜ 9ŀǊƭΩǎ ŦƻǳǊ ǎƻƴǎ IǳƎƘΣ IŜƴǊȅΣ !ƭŜȄŀƴŘŜǊ ŀƴŘ wƻōŜǊǘ ŀǘǘŜƴŘŜŘ DƭŀǎƎƻǿ ¦ƴƛǾŜǊǎƛǘȅΣ ǘƘŜ ŦƛǊǎǘ ǘƘǊŜŜ 

finishing their education on the Continent. All four adopted military careers and took part in Civil 

Wars as did the other brother James. Alexander and Henry died within a few months of one another 

in 1642 and 1643 and of the five, Robert was the most distinguished soldier. Hugh, 7th Earl of 

Eglinton was 48 years of age when he succeeded his father. During his childhood, he lived much at 

Seton with his grandmother, Margaret, Dowager Countess of Hinton and his cousins, the young 

Setons with whom he seems to have received his early education. In family correspondence he is 

described as 'ane good scoƭƭŜǊΩ and ΨōǳǎǎƛŜ ƭŜƛǊƴƛƴƎ ŜǾŜǊƛŜ Řŀȅϥ. It was evidently at his invitation that 

his tutor in Glasgow, Robert Baillie, became minister in Kilwinning. They were great friends although 

in years to follow, the course pursued by Lord Montgomerie in reference to matters of church and 

state did not always please the rigid Covenanter, who did not hesitate to make his feelings known. 

There is still preserved a memorandum of the "plenishing sent with the bairnes to Glasgow" 

(University). The clothes of Lord Montgomerie were as follows:-  

 άOne stand of satin clothes, one pair of silk stockings, one pair of garters and rosses with  

 gold and silver perling, one red and yellow feather, one scarlet cloak and wupe, two red 

 frieze waistcoats, one gilt sword and serff, two pairs of velvet pantaloons with silver lace, 

 one stand scarlet clothes, one castor felt hat, one common felt hat and two gold hat 

 bands.έ  

His brothers were similarly kitted out, although Alexander is recorded as having 'sex pairs of wovin 

worset stokings'. 

As Earl, Hugh was to become interested in wool manufacture but for a very different reason. There is 

a long series of old Scots laws dealing with 'vagabonds'. Their object was threefold:- 

a) to suppress crime.                                                                                                                                                               

b) to make the able-bodied, but idle, work.                                                                                                                                            

c) to relieve the really poor and helpless by allowing them to beg in their own parishes and by 

providing direct relief. 

When Hugh, Lord Montgomerie became Earl, Charles II was restored to the throne. He gave to the 

7th Earl the Citadel of Ayr (The Fort), Cromwell's old fortification, (which the Earl named 

Montgomerieston) in recompense for the losses his family had sustained in the Royalist cause after 

the execution of Charles I. It was turned into a wool factory and the Privy Council passed a special 

Act in his favour in 1662 allowing him a monopoly of the vagrants of Galloway, Ayr and Renfrew as a  
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labour supply. By this Act, Lord Eglinton and his partners could apprehend both able-bodied beggars 

and the unemployed and compel them to work within the factory for meat and clothing only. 

Confirmed vagabonds had to stay for fifteen years reckoning from their 16th year of age, and the 

unemployed for five years. The parishes from which these people came had to pay £6 Scots monthly 

during the period of their service. The wool mill began with a staff composed partially at least of 

enslaved beggars. The magistrates of Irvine sent him two in the first year, paying for their keep as 

required. Two years after starting business, these work people had such a bad name for their vicious 

and disorderly behaviour that the Archbishop of Glasgow requested the Earl to exert his authority to 

effect an improvement. The factory enjoyed but a short existence and the citadel, after being 

occupied by various trading interests, was sold in 1687 to the Provost of Ayr and others who turned 

it into a brewery. 

In the beginning of the year 1665 the Government of King Charles II issued orders that all arms in the 

western shires of Scotland should be searched for and taken from the inhabitants. The Earl of 

Eglinton had to execute this disagreeable task within the shire of Renfrew, bailiary of Cunninghame 

and regalitie of Kilwinning, which he did with considerable reluctance. 

The 7th Earl married twice, first to Lady Ann Hamilton, daughter of James second Marquis of 

Hamilton in 1631. He was then only 18 years of age. A daughter was born in 1632 and her mother 

died in the same year. He married, secondly, Lady Mary Leslie, daughter of John, 6th Earl of Rothes 

in 1635. Lord Rothes gave his daughter a dowry of 25,000 merks Scots. In a letter approving the 

match he says that he shall give beyond his small power and more than ever he intended to have 

done to any, both for respect of Lord Eglinton (6th Earl) and for the good disposition of Lord 

Montgomerie. They had two sons and five daughters. The first succeeded his father and the second, 

Hon. Francis Montgomerie of Giffen, became a member of the Scottish Parliament, later a member 

of the Parliament of Great Britain after the Union. He was a Privy Councillor and one of the Lords of 

the Treasury to King William and to Queen Anne. 

The 7th Earl of Eglinton died in 1669 having been Earl for eight years. 

In 1667 his son, Lord Montgomerie, succeeded in freeing the burgh of Irvine from the imposition of 

having dragoons quartered in the town. The cost was £2,500 a year and drained the civic purse. In 

gratitude, the burgh made him a present of 500 merks augmented by the sum of £50 sterling. 

Before continuing the story of the Montgomeries of Eglinton, it is worth recounting a curious series 

of events which began during, or at the end of, the Civil War and came to a happy conclusion 

sometime during the reign of Charles II. 

The head of the Shropshire side of the family being an ardent Royalist was put in prison. His wife had 

died and he arranged to send his only child, a little girl of four or five years of age, to his relatives in 

Scotland for safety. She was in the charge of a Captain Seymour, who had a few horsemen as a 

bodyguard, and also a priest who had the little girl in front of him in the saddle. On this side of the 

border they were accosted by some troopers led by a man by the name of Beatson. Seymour and his 

followers were all killed but the priest managed to ride off out of the melee, followed by two 

Beatsons, who were cousins. One, Robert, overtook the priest and speared him in the back. The 

priest fell and with him the little girl, covered in blood. Beatson thought she was wounded and  was  
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about to finish her off when the priest screamed. Beatson turned to the priest and asked, "What the 

ŘŜƛƭΩs the matter wi' you man?", an unfair question you may think in the circumstances. The priest 

said something in a foreign tongue not understood by Beatson so, to solve the problem, he out off 

the priest's head. The cousin arrived on the scene and the two men fought for the little girl, probably 

attracted by a jewelled crucifix she was wearing. Robert Beatson was killed and John, knowing that 

the wrath of the clan would descend on him for the murder, thought it best to disappear after he 

had taken the child to his wife. 

A follower of Lord Liddesdale came upon the body of the dead priest on which he found a letter 

from the child's father to Sir James Montgomerie in Ayrshire. The imprisoned royalist was sending 

his daughter Mary to Scotland for safety with her dead mother's jewels and as much money in gold 

as he could lay his hands on. This letter ultimately reached Sir James Montgomerie. 

John Beatson was caught and hanged for his cousin's murder. In addition to the crucifix, which was 

ƻŦ ƎƻƭŘ ǎŜǘ ǿƛǘƘ ǊǳōƛŜǎΣ ŀƴŘ ŎƻǳƭŘ ƴƻǘ ōŜ ǊŜƳƻǾŜŘ ŦǊƻƳ ǘƘŜ ƭƛǘǘƭŜ ƎƛǊƭΩǎ ƴŜŎƪΣ aǊǎ .Ŝŀǘǎƻƴ ŦƻǳƴŘ ǘƘŜ 

other jewellery and gold coins among the child's clothes. Afraid to stay in her own house, she took 

the child to the village she had originally come from, where she was given accommodation by a 

widow, Mrs Clark. 

Sir James Montgomerie knows that Mary is in Scotland but not where she is, and Mrs Beatson, now 

known as Mrs Melville, has Mary but does not know who she is. Mary could only say her name was 

Mary Gumley. She became known to Lady Langley who lived nearby and  she, seeing that the child 

was of different stock from her guardian, offered to have Mary educated along with her own son of 

about the same age, feeling very much the lady bountiful. She had been told that Mary was Mrs 

Melville's daughter by a nobleman.  

Mary grew up into a beautiful girl, and when George, son of Lady Langley, began to show too much 

interest in her, his mother decided that Mary would become a nun. By telling Mary she was to be 

the companion to the Countess of Traquair at Traquair House, she persuaded her to leave. Mary set 

off in charge of a chaplain and a male servant. They were all captured by gypsies who quarrelled 

over which of them would have Mary, but as they could not agree, they chivalrously let the party go, 

Mary still wearing the gold crucifix set with rubies. 

Their stay at Traquair House was quite short, but not too short for Lord John Stewart, son and heir of 

the Earl of Traquair to fall in love with her. This was not at all popular with the Earl and Countess, so 

Mary was hurried on her way to a nunnery in France via Edinburgh and Leith. In Edinburgh, however, 

she disappeared and soon young Traquair and George aŀȄǿŜƭƭΣ [ŀŘȅ [ŀƴƎƭŜȅΩǎ ǎƻƴ ŀƴŘ ƘŜǊ ŦƻǊƳŜǊ 

school fellow, were searching all the city for her. She was found by chance with her foster mother, 

Christine Melville, who had followed her to Edinburgh. 

This time there was no question of her going into a nunnery. She had two suitors for her hand. She 

chose the less exalted George Maxwell, but he had to fight a duel for her with young Traquair. They 

fought where Rankeillor Street now stands and neither was killed although George was wounded. 

George and Mary were married and Sir James Montgomerie, hearing of the affair, was able to 

identify mary as his long-lost relative. 
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CHAPTER 8 

Susanna, Countess of Eglinton 1670-1780 

Alexander 8th Earl of Eglinton succeeded his father being a very young man. He was born about the 

year 1640, succeeded to the title in 1669. Although he was Earl for thirty years there is less 

preserved of his personal history than that of any of the preceding Earls. This is accounted for by his 

having given over the estates to his eldest son on the occasion of the latter's marriage in 1676. 

Having married for his second and third wives English ladies, he resided with them in England. 

Previous to this, he appears to have taken an interest in Scottish Affairs, and when in England was 

not without influence. 

In 1687 before the revolution and during the ascendancy of the prelatic party in Scotland, he had 

sufficient influence to procure a licence for a Presbyterian minister to hold a meetinghouse in 

Kilwinning to which gentry and others from surrounding parishes resorted for the baptism of their 

children. He supported the Revolution of 1688 and in May 1689 was sworn one of the Lords of the 

Privy Council to King William. In the same year he commanded a party of horse which, with foot 

soldiers, went north hoping to engage Lord Dundee who supported James II.  

His first marriage was to Lady Elizabeth Crichton, daughter of Lord Dumfries who had no money. This 

marriage was very unpopular since he could have married the Countess of Buccleuch who had plenty 

of money. They had three sons and two daughters, but were not happy and for some years prior to 

the Countess's death, lived apart.  

He married secondly Grace Popley from Yorkshire, already a widow but she seems to have died 

within the year. 

His third bride was another Yorkshire lady, Catherine, Lady Kaye who had already been married 

three times and was 90 years old when she became Countess of Eglinton in 1698, the Earl being 58. 

She died in 1700, the Earl a year later.  

The 9th Earl had managed the estates very successfully for twenty five years before he succeeded to 

the title. He also took a great interest in public affairs and held many important offices of state both 

before and after his accession to the Earldom. During the Jacobite rising of 1715, he supported the 

government and the House of Hanover and in this connection raised the regiment The Ayrshire 

Fencibles. In that service he met the Earls of Glasgow and Kilmarnock and others on 22nd August 

1715. 'There appeared on the common of Irvine 6000 effective men well armed and  in good order 

with their proper officers who all made a handsome appearance, and expressed a great deal of zeal 

and loyalty ŦƻǊ Iƛǎ aŀƧŜǎǘȅ YƛƴƎ DŜƻǊƎŜΩΦ 

By his good management he cleared the estates of heavy debts and added greatly to their extent by 

purchasing the estates of Dundonald, Kilmaurs, Glassford and Southannan.  

He was married three times and had seventeen children, first to Lady Margaret Cochrane, 

granddaughter of the Earl of Dundonald. The three sons of this marriage died young. His second 

Countess was Lady Anne Gordon, daughter of the Earl of Aberdeen who died leaving of surviving 

family - one daughter - Lady Mary, a celebrated beauty. In 1709 the Earl married Susanna daughter 

of Sir Archibald Kennedy of Culzean and by her had three sons and eight daughters. The Countess  
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Susanna was acknowledged to be the most beautiful woman of her time. She was unusually tall with 

perfect figure and carriage and a face of exquisite beauty. She was also very clever and 

accomplished. Her portrait hangs in Culzean Castle. She was never without admirers and these were 

increased greatly on her introduction to Edinburgh society about the time of the Union of 

Parliaments in 1702. She had long been considered by her friends and attendants destined to marry 

the Earl of Eglinton because a hawk bearing his name had once alighted on her shoulder.  

Because of the disparity in their ages and the fact that the Earl was already married, this seemed 

unlikely. One day when visiting at Culzean, the Earl met Susanna, and the story goes that when he 

heard her father say he would soon be looking for a husband for her, the Earl said, "Bide a wee, my 

wife's sick"! When he did ask her to marry him, she did not immediately accept, but eventually he 

won the prize in spite of numerous rivals. 

The Earl was disappointed when the first child was a girl, but five or six other girls were to be born 

before they had a son in 1718. He died when he was six years old and his father recorded his death 

in the family Bible thus - 

 άMy dear son James who was born on the 19th April 1718 was removed out of this vain and  

 transitory world (I trust God) to those mansions of glory which he has prepared for those 

 who love and fear Him upon Wensday 26th August 1724, a day which I resolve to keep as a 

 day of humiliation and I pray God I may by His grace be enabled to keep it aright and that He 

 out of His infinite mercy may avert future judgements my and my predecessors sins so 

 Ƨǳǎǘƭȅ ŘŜǎŜǊǾŜΦέ 

Other two sons were born to them. 

Lord Eglinton died in February 1729 after 20 years of marriage. 

Those were the days when the country was poor, when the streets of Irvine had many vagrants who 

lived on the good nature and credulity of its inhabitants, when there was no parochial relief, 

insurance scheme, or old age pension, all of which are now provided by Social Security. Between 

nine hundred and one thousand beggars, many of whom came over from Ireland, assembled at the 

funeral of the 9th Earl and had 50 poundǎ ƻŦ ǘƘŀǘ ƴƻōƭŜƳŀƴΩǎ ŎƘŀǊƛǘȅ Řƛǎǘributed to them. Gifts to 

beggars were a regular item in the expenses of well to do people at that time.  

Susanna who was at that time 40 years of age, lived for another 51 years, always remaining the 

centre of her large family. 

Her step daughter Lady Mary married, after her father's death, Sir David Cunningham of Milncraig 

and Livingstone. The Countess was very displeased about this and in reply to a letter from Lady Mary 

asking her advice, says that since Lady Mary has seen fit to go against her wishes, she finds it difficult 

to advise her, and certainly cannot welcome her and her husband to Eglinton. Perhaps the Countess 

ŦŜƭǘ ǘƘƛǎ ǿŀǎ ƴƻǘ ŀ ǎǳƛǘŀōƭŜ ƳŀǘŎƘ ŦƻǊ ŀƴ 9ŀǊƭΩǎ ŘŀǳƎƘǘŜǊΦ [ŀŘȅ aŀǊȅ ƘƻǿŜǾŜǊ ǿŀǎ ǿŜƭƭ ǇƭŜŀǎŜŘ ǿƛǘƘ 

the gentleman. She says in a letter to Lady Milton, a close family friend - 

 'I wish that everybody that marrys for riches and grandeur may be as happie as I think I am. I 

 want nothing to compleat it but to be in the good graces of my relations which I would 

 gladly hope that time may bring about.' 
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We are not told whether or not her hope was realised. Of several children, a daughter married the 

brother of the Marquis of Bute and a son, Sir William Augustus Cunningham, became a member of 

Parliament. LaŘȅ aŀǊƎŀǊŜǘΣ ƻƴŜ ƻŦ ǘƘŜ /ƻǳƴǘŜǎǎΩs own family, married Sir Alexander MacDonald of 

MacDonald and made her home in Skye. According to the 10th Earl, her brother Sir Alexander, was a 

gentleman of fine family and estate. They had three sons, all of whom distinguished themselves in 

public life.  

In 1745 Sir Alexander wrote to his brother-in-law James Moray of Abercairney, husband of Christian 

Montgomerie,  

 Ψ²hen shall our tongues and pens be let loose? Mine are both frozen.' 

Presumably he was referring to the discretion which had to be maintained duǊƛƴƎ ǘƘŜ ǘƛƳŜ ƻŦ ǘƘŜ Ψпр 

Rebellion. He was on the side of the government but Lady Margaret was unexpectedly asked to help 

the Prince in his escape. When Flora MacDonald assisted Prince Charles in his escape after Culloden, 

they landed near Monkstadt, the seat of Sir Alexander MacDonald in Skye. Sir Alexander was not at 

ƘƻƳŜ ōǳǘ CƭƻǊŀ ŎƻƴŦƛŘŜŘ ƛƴ [ŀŘȅ aŀǊƎŀǊŜǘΦ aǳŎƘ ŀƭŀǊƳŜŘ ŦƻǊ ǘƘŜ tǊƛƴŎŜΩǎ ǎŀŦŜǘȅ ǎƛƴŎŜ ǎŜǾŜǊŀƭ 

ƎƻǾŜǊƴƳŜƴǘ ƻŦŦƛŎŜǊǎ ǿŜǊŜ ƛƴ ƘŜǊ ƘƻǳǎŜΣ ǎƘŜ ǇŀǎǎŜŘ ƻƴ ǘƘŜ ǎŜŎǊŜǘ ǘƻ ƘŜǊ ƘǳǎōŀƴŘΩǎ ŦŀŎǘƻǊ aŀŎ5ƻƴŀƭŘ 

of Kingsburgh, who with Flora, assisted the Prince in his flight. As is well known Prince Charles 

Edward Stuart evaded capture by being disguised as a female servant, although attracting sufficient 

attention to be called a ϥƭŀƴƎ ƭŜƎƎƛǘ ƭŀǎǎΩ. 

The Countess Susanna was very interested in literature. This was thought by her contemporaries to 

be rather odd. Fifty years later, it would have been more fashionable. Samuel Boyse dictated a 

volume of poems to her. Allan Ramsay dedicated to her "The Gentle Shepherd" and in doing so 

refers to her Ψpenetration, superior wit and sound judgement . . . . accompanied with the diviner 

charms of goodness and equality of mind'. He denies any suggestion of flattery and ends with, 

 άYour ladyship justly claims our admiration and profoundest respect: for whilst you are 

 possessed of every outward charm in the most perfect degree, the never fading beauties of 

 wisdom and piety, which adorn your ladyship's mind, command ŘŜǾƻǘƛƻƴΦέ  

William Hamilton of Bangour also eulogised both the Countess and her daughters. 

She was quite old when Dr Johnson, accompanied by Boswell, called on her at Old Auchans Castle, 

Dundonald. Dr Johnson was quite fascinated and wrote of her after the visit, 

 "Her figure is majestic, her manner high bred, her reading extensive and her conversation 

 elegant. She has been the admiration of the gay circles of life." 

She was just as impressed by her guest and embraced him as she bade him good-bye, a mark of 

respect and affection which made a deep and lasting impression on the great man. 

Her son the 10th Earl was only 6 years old when he succeeded but she always addressed him as Lord 

Eglinton and her family had to call her 'Your Ladyship'. Every day her son took her formally into 

dinner. The entertainments which she gave on special occasions were magnificent and it is said they 

were seldom or never equalled in any private mansion. She charmed everyone she met and yet she 

could be very practical and was not unconcerned about local affairs. In a letter to Lord Milton she 

says, 
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 άOur good town of Irvine looks towards your Lordship for deliverance. They want to know if 

 it is needful to draw up a new petition to ParliamentΣ ǘƘŜ ƳŀƎƛǎǘǊŀŎȅ ōŜƛƴƎ ŎƘŀƴƎŜŘΦέ 

She must have been conscious of her attractions, she once said to her daughter Lady Bettie, 

 άWhat would yoǳ ƎƛǾŜ ǘƻ ōŜ ŀǎ ǇǊŜǘǘȅ ŀǎ L ŀƳΚέ  

Lady Bettie, whose wit certainly matched her mother's at this point replied, 

 άNot half as much as you would give to be as ȅƻǳƴƎ ŀǎ L ŀƳΦέ 

She drank goat's milk and recommended it to others but whether for health or beauty is not known. 

She was certainly eccentric. At Old Auchans she tamed and made pets of rats. A number of them 

became sufficiently tame to be obedient to her commands. At stated hours she tapped on a certain 

panel and a dozen or so would come to be fed. 

She was intensely interested in her family, especially her eldest son. She worried about his 

education. When she wrote to Lord Milton asking his advice, she said, 

 "My future happiness depends on his being a man of worth. All I can pretend to do is to 

 preserve the goodness of his nature by keeping his mind pure and untainted and giving him 

 just ideas of moral life." 

[ƻǊŘ aƛƭǘƻƴ ǿŀǎ ƎǳŀǊŘƛŀƴ ǘƻ ƘŜǊ ŦŀƳƛƭȅ ŀŦǘŜǊ ƘŜǊ ƘǳǎōŀƴŘΩǎ ŘŜŀǘƘ ŀƴŘ ǘƻ ƘƛƳ ǎƘŜ ŎƻƴŦƛŘŜŘ ƘŜǊ 

worries, not only about them, but also about her personal affairs. In another letter she says, 

 άL ƘŀǾŜ ōŜŜƴ ǘƘƛƴƪƛƴƎ ƻŦ ǎƻƳŜ ƳŜǘƘƻŘ ǘƻ ƪŜŜǇ ǳǇ Ƴȅ ǇǊŜǎŜƴǘ ŦǳƴŘǎ ŀƴŘ ƘŀǾŜ ŀǘ ƭŀǎǘ ŦƛȄŜŘ 

 upon that of a brewery at Ayr. Everybody thinks that it may arise to a considerable sum but 

 as I have not the money to build proper houses for so great a work, I fear that it will stop, 

 ōǳǘ ƛƴ ǘƘƛǎ ŀǎ ƛƴ ŜǾŜǊȅǘƘƛƴƎ ŜƭǎŜΣ L ǎǳōƳƛǘ ŜƴǘƛǊŜƭȅ ǘƻ ȅƻǳǊ ƧǳŘƎŜƳŜƴǘΦέ 

The brewery however went on and seems to have prospered. 

Her two little boys had smallpox and one had scarlet fever. Her young daughter Charlotte lost the 

use of her limbs and died suddenly of fever. Her daughter Eleanor was constantly ill. She took her to 

Bath for a cure, which was of no avail, and another daughter, Susanna, got scurvy. 

All her daughters except Charlotte lived to marry and have children but she outlived them all. Her 

greatest blow was when her eldest son the 10th Earl was murdered at Ardrossan by a poacher, 

Mungo Campbell. She never quite recovered from the sight of him carried in dying to Eglinton Castle, 

although she lived for another eleven years. She wrote in a letter, 

 άI shall endeavour to bear my suffering with as little trouble to my fellow creatures as 

 ǇƻǎǎƛōƭŜΦέ 

She died at Auchans House on 18th March 1780, being 91 years of age. She preserved her stateliness 

of mien, symmetry of figure and brilliant complexion to the last. These features in some measure 

descended to her familȅ ŀƴŘ ǘƘŜ ǇƘǊŀǎŜ ΨǘƘŜ 9Ǝƭƛƴǘƻƴ ŀƛǊŜΩ was used in Edinburgh to signify all that 

was stately, noble and dignified. 
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CHAPTER 9 

Mr Montgomerie; The General; Sodger Hugh; The Tournament Earl  

1729-1861 

Alexander 10th Earl of Eglinton was only six years old when his father died. The 9th Earl had left a 

long letter for his son to read when he was about fourteen years of age and to be read weekly 

thereafter. It says, 

 άΦ Φ Φ that you remember your creator in the days of your youth and that you early acquaint 

 yourself with asking direction from Him, reading the scriptures carefully in order to observe 

 and follow what is there commanded. I shall ever wish you to live according to your quality; 

 but remember we are but stewards of the good things of this life God is pleased to bestow 

 upon us, and that He will require an account of how we have employed the honours and 

 riches he has given us; for we receive not these to gratify our lusts or ambition, but to give 

 us greater opportunity of being serviceable to Him, our counǘǊȅ ŀƴŘ ƻǳǊ ŦǊƛŜƴŘǎΦέ 

He reminded him to honour his mother, to beware of flatterers and gamblers. He advised him not to 

marry an Englishwoman who would be likely to spend his money as well as her own. He must have 

foreseen that another Jacobite Rebellion was a possibility and suggests that, in order not to be 

involved in any such conflict, he should live abstractly at home managing his own affairs and avoid 

the life of the Court.  

The young Earl and his brother Archibald were educated at the Grammar School in Irvine and later at 

Haddington. The Earl continued his studies at Winchester. At 19 years of age, the Earl went to Paris 

with a tutor and learned dancing, riding and fencing. His tutor was worried about the money he was 

spending especially on antiques - 'already £100 and God knows how far it will go'. In order to give 

the various members of his large family their rightful share, the 9th Earl had to leave the estate in 

debt but hoped his son would manage the estate in such a way as to overcome this. His youthful 

extravagance suggests that he was in no hurry to fulfil his ŦŀǘƘŜǊΩǎ hopes. At the same time he was 

known to be honourable and upright, generous, affectionate and warm-hearted. 

He does not seem to have become involved in the troubles of the Ψ45 but at a later date certainly did 

not avoid public life. In 1759 he was appointed Governor of Dumbarton Castle and on the accession 

of George III in 1760 was appointed one of the Lords of the Bedchamber, which office he held for 

seven years. 

It was due to his exertions that a clause in the Scottish Bank Act, which enabled the banks to delay 

payment of their notes for six months after demand, was abolished. He took his place in the House 

of Lords although would have preferred to be a member of the House of Commons and to this end  

actually took advice on how to be rid of his peerage. Since he was advised against this, he made the 

best use of the opportunities afforded him in the House of Lords. 

He paid as great attention to local matters as to his own private interests. Under the act for 

abolishing heritable jurisdictions passed in 1748, the Earl received for relinquishing the Sherriffship 

of Renfrewshire £5000, for the regality of Cunninghame £2000, and for the Bailiary of Kilwinning 

£800. He spent much time and money in the improvement of his own estates, and by his example 

contributed much to the improvement of agriculture in Ayrshire. 
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There were hardly any practicable roads in the county and few ditches and fences on the farms. In 

general the land was overrun with weeds and rushes and drainage was poor. The farmhouses were 

mere hovels having an open hearth in the middle, the dunghill at the door, the cattle starving and 

the people wretched. The earl's lands like those of his neighbours were mismanaged; his tenants 

ignorant, insolent and prejudiced; but he was not discouraged. He superintended the management 

and improvements himself introducing, wherever he could, methods of farming used in other parts 

of Britain. He also settled on his farms men of active habits and enlightened minds who had been 

bred to farming and agriculture. He paid attention to the planting and laying out of his grounds, his 

extensive farm at Eglinton being improved to the highest degree. He demolished the village of 

Eaglesham as it then was and rebuilt it in its present form. He instituted an agricultural Society in 

Ayrshire over which he presided for many years. On the eve of a duel with a Mr Bathurst, the Earl 

wrote a letter to his brother Colonel Montgomerie giving instructions in case he should be killed. The 

last injunction is, 

  ά5ƻƴϥǘ ƴŜƎƭŜŎt horse-ƘƻǿƛƴƎ ƛŦ ȅƻǳ ƭƻǾŜ {ŎƻǘƭŀƴŘΦέ 

Horse-howing refers to the cleaning of turnips by means of scrapers drawn by horses, instead of 

hand hoeing or weeding which had been previously the only practicable way of doing the job. The 

earl survived the duel, if it ever took place, but his promising career was cut short in 1769 by an 

exciseman. 

Mungo Campbell, described as an exciseman officer at Ardrossan, was born at Ayr in 1712 and was 

said to be one of twenty four children. His father was at one time Provost of Ayr, but meeting with 

heavy losses in business, he left his family little provided for at his death. 

Mungo was taken in charge in infancy by his godfather Cornet Campbell, and on growing up, enlisted 

in the Scots Greys, going with them to Dettingen in Germany. He was discharged from the forces in 

1744. 

Through the patronage of the Earl of Loudon, whom Mungo had accompanied in a humble capacity 

to the Highlands, he received a commission as an excise officer after returning to Scotland. 

Although highly esteemed for his military experience as well as his gentle descent, and being fond of 

the gun, he had a sort of roving disposition to ramble over many properties in that part of Ayrshire, 

where he lived. 

There was one estate in which he was prohibited to wander ς that was Eglinton Estate and any other 

property of Lord Eglinton. The Earl had come across him at Parkhead after shooting, and only let him 

off with a stern warning, incited thereto, it was said, by one of the castle servants named Bartlemore 

who had been detected by Campbell, assisting in the smuggling inland of a quantity of rum. 

hƴ ǘƘŜ нпǘƘ hŎǘƻōŜǊ мтсф [ƻǊŘ 9Ǝƭƛƴǘƻƴ ƭŜŦǘ ǘƘŜ ŎŀǎǘƭŜ ōȅ ŎŀǊǊƛŀƎŜ ŀǘ ф ƻΩŎƭƻŎƪ ƛƴ ǘƘŜ ƳƻǊƴƛƴƎ ǘƻ Ǿƛǎƛǘ 

his property in and around Ardrossan. He was accompanied by Robert Cummell or Campbell (who 

tells us the story), Andrew Wilson, Fiscal of Beith, John Foulis, factor, and a Major Ralston. They had 

travelled down by the Bloom and Ardeer and by the auld ruins in Ardeer Planting ς where in time 

gone by, peem poms (Jews Harps) were made at Pipers' Heugh. Cummell continues, 

 



39 

 "The swish o' the waves falling on the shore cam up to us on the morning air wi' the fresh 

 swell o' the sea, and the scent o' wild thyme frae the saun hills."  

On the same morning about 10 o'clock in the forenoon, Mungo Campbell, carrying a gun and 

accompanied by a tide waiter named Brown set out from Saltcoats to walk to Montfode bank by a 

common road, leading through the Eglinton grounds, the primary object of the journey being, it was 

alleged later for Campbell, the detection of smugglers either at Montfode or Castlecraigs. 

They were returning by the sands, and within the flood mark, when the Earl passed them in his 

carriage on the Largs-Saltcoats road. Knowing they had been poaching over his grounds, his Lordship 

left the carriage, mounted a horse, and accompanied by some of his servants, rode up to Campbell 

charging him with faithlessness, after having promised to refrain from poaching in future. He also 

asked him to surrender his gun. 

Campbell refused, declaring with an oath that he would rather part with his life. The Earl though 

unarmed, tried to circle round and close in on Campbell, who followed every movement of his 

Lordship, and slightly stooping, kept the gun closely and firmly by his side, always pointing in the 

direction of the Earl. 

The Earl, exasperated and like to be beaten, sent one of his servants Robin Cummell to the carriage 

for a gun saying, 

  "Is this how you abuse my lenience? Hand me that gun, sir, instantly!" 

 But Campbell, dour and bardy, said, 

 "No Lord Eglinton, I'll no gie ye the gun! If I hae dune anything wrang, ye can hae the law on 

 me, but the gun's my ain, and by God I' rather gie ye my  life first!" 

 His Lordship then lowpet aff his horse and ran furrit to close wi'  him but Campbell taking 

 weezy wi' his gun, backed gradually to the sea and  cried, 

 "Hands aff my Lord or" - wi' anither aith - "I'll kill ye deed!" 

 "O! I can shoot too", said his Lordship. 

Campbell retreated a few steps, yet still looking full at the Earl. He stumbled over a stone and fell. 

Pulling himself together, he aimed directly at his Lordship, pulled the trigger and lodged the charge 

in the Earl's left side. 

Campbell then rushed on the servant, who had reached them with his Lordship's gun unloaded, 

seized it from him and took aim in a general way as if intent on more mischief. After some rough 

usage which the Earl tried to moderate, Campbell was secured and conveyed to Irvine Prison, then 

to Ayr, and finally under strong guard to Edinburgh to be tried before the High Court. 

The Earl told Campbell he would not have shot him, and certainly he could not have intended it, 

since he had left the gun in the carriage and even when it was brought to him it was unloaded.  

Finding himself mortally wounded, Lord Eglinton rested a few minutes on a stone by the shore, and 

then desired to be conveyed to his carriage, that his Castle might be reached as soon as possible.  



40 

¢ƘŜ ǇŀǊǘȅ ŀǊǊƛǾŜŘ ŀǘ ǘƘŜ ŎŀǎǘƭŜ ǎƘƻǊǘƭȅ ŀŦǘŜǊ н ƻΩŎƭƻŎƪΦ !ƭǘƘƻǳƎƘ ŦƻǳǊ ǎƪƛƭŦǳƭ ǇƘȅǎƛŎƛŀƴǎ ǿŜǊŜ ǿŀƛting 

for him, the wound was in the bowel and it was found that an effort to save him would be fruitless. 

He employed the few remaining hours of his life in giving orders and written directions about his 

affairs to his relations, friends and servants. He died about midnight, twelve hours after the incident.   

The trial of Campbell seems to have been unduly delayed but eventually it took place, and he was 

sentenced to be hanged in the Grass Market (Edinburgh) on Wednesday 11th April. Campbell 

committed suicide in prison the day after his trial. His body was buried privately under Salisbury 

Crags. The Edinburgh rabble discovered the grave, took the body and tossed it about. To prevent 

further indecency, Campbell's friends caused the body to be buried at sea. 

At the time of his death, the 10th Earl was engaged to be married to Jane, daughter of Sir John 

Maxwell of Pollock-Maxwell, widow of James Montgomerie of Lainshaw.  

Having no house on his estates of Eaglesham and Eastwood, the Earl made the mansion house of 

Pollock-Maxwell his home when visiting his Renfrewshire estates. Sir John Maxwell told that on the 

day which the Earl was shot a servant at Pollock thought he saw his Lordship walking up the stair to 

the room usually occupied by him. He had announced to the family that the Earl had arrived. He was 

not to be found in the house and the family presumed that he had gone out immediately after and 

ridden to Eaglesham or Eastwood, which he frequently did, without announcing his arrival, if he 

were pressed for time. Dinner was prepared for him but he did not arrive. The Pollock family learned 

next day that the Earl had been shot at Ardrossan at the time that the servant had supposed he had 

seen him in the house. 

One of the many properties in Kilwinning belonging to the Montgomeries was the Baronial 

Courthouse. It was situated opposite the Old Abbey Green, close to the Abbey grounds. It was in the 

Courthouse that all the 17th and early 18th Cent trials were held. During 1970 this old property was 

demolished and at the back was unearthed a large whinstone which seemed to be part of an arch or 

tombstone. On it are inscribed the initials ΨaMΩ and the date 1769Σ ǘƘŜ ȅŜŀǊ ƻŦ ǘƘŜ 9ŀǊƭΩs death. 

The Earl was a Master Mason of the Mother Lodge. His mother wished him to be known as Master 

Montgomerie and he himself liked to be addressed as Mr Montgomerie. Since the stone was found 

on property which belonged to the family at the time of his death, it is very probable that the stone 

was a memorial to him, and may have come from the churchyard nearby, his remains having been 

placed in the family vault within the Auld Kirk. 

His brother Archibald became 11th Earl. Although his childhood coughs caused his mother anxiety 

and he had scarlet fever, and along with his brother, smallpox, he lived until he was seventy-three. 

Although his education followed a similar pattern to that of his brother, he was not such a good 

scholar. A soldier's life was more to his taste and he entered the army in 1744. After several 

commissions he raised the 78th regiment of the Highlanders and was appointed their Lieutenant 

Colonel in 1757. He accompanied them to America, served with them under General Amherst in the 

Seven Years War, saw much severe fighting and distinguished himself. On one occasion especially he 

was commended by his commander. He had been put in command of an expedition against the 

Cherokees, a powerful Indian tribe, who had been committing dreadful havoc amongst the British 

Colonists. It was chiefly due to his skill and energy that the Indians were reduced to obedience and 

the expedition was completely successful. 
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.ŜŦƻǊŜ Ƙƛǎ ōǊƻǘƘŜǊΩǎ ŘŜŀǘƘ ƘŜ ǿŀǎ aŜƳōŜǊ ƻŦ tŀǊƭƛŀƳŜƴǘ ŦƻǊ !ȅǊ /ƻǳƴǘȅΣ ǿŀǎ ŀǇǇƻƛƴted Equerry to 

the Queen, governor of Dumbarton Castle, Depute Ranger of St. James' and Hyde Parks, and colonel 

of the 51st Regiment of Foot. In 1776 he became one of the sixteen representative Scottish Peers 

and was re-elected in three subsequent general elections. In 1782 he was appointed Governor of 

Edinburgh Castle, and in 1795 the Colonelcy of the Scots Greys was conferred upon him. It was with 

them that he served after his first commission in 1774. In the army he became, from 1772 till 1793, 

Major General, Lieutenant General and finally General. 

His Lordship exerted himself to carry out the plans for improvement of the estates initiated by his 

brother. As old leases terminated he abolished small farms and made larger. He built comfortable 

farmhouses with more commodious steadings and in their leases bound his tenants to a certain 

rotation of crops which had already been proved to benefit both tenants and soil. After a useful and 

active life he died at Eglinton Castle in 1796. 

He had married twice and by the second marriage had two daughters. Half of his estate went to the 

elder daughter Lady Mary, but the titles and other half went to his cousin Hugh. The estates were 

united again however, when Lady Mary married Archibald, eldest son of Hugh 12th Earl in 1803. 

The younger daughter Susanna died from the results of a cerebral haemorrhage in 1805 aged 18.  

Hugh 12th Earl was great grandson of Colonel James Montgomerie of Coilsfield, the fourth son of 

the sixth Earl. When he became 12th Earl, his own estates of Skelmorlie and Coilsfield were added to 

those of Eglinton. Like his predecessor, he was a soldier, saw service in America during the Seven 

Years War. He was Member of Parliament for Ayrshire when his cousin the 11th Earl was one of the 

16 representative Scottish Peers in the House of Lords. His seat was vacated when he was appointed 

Inspector of Military Roads in Scotland. He travelled and retravelled the Highlands on foot, to survey 

and select the best routes for roads, and by his care and skill so shortened the length of roadway and 

lessened the number of bridges so that a great deal of public money was saved. 

He later raised several regiments of Fencibles, was Lieutenant Governor of Edinburgh Castle, and in 

1796 was returned to Parliament by the County of Ayr for the third time. His accession to the 

Earldom put an end to that but in 1798 he became one of the representative Scottish Peers. Later 

honours and appointments included being made a Peer of the United Kingdom (Baron Ardrossan), 

the Lord Lieutenant of the County of Ayr, one of the State Councillors for Scotland to the Prince 

Regent, and Knight of the Thistle. 

He was responsible for the building of Ardrossan town as it is now and for the construction of 

Ardrossan harbour and the Paisley Canal, which was completed only as far as Johnstone instead of 

extending from Glasgow to Ardrossan.  

Although he expended a lot of money on his scheme which could have been a great public benefit, 

he did not receive the support from the public and from the government which he might have 

expected. He incurred many debts as a result and the work ceased on his death. Ardrossan Harbour 

however was completed in 1819 by the company formed to carry out the work.  

In private life, he displayed the spirit and manners of an ancient Baron. About this time, many old 

castles were being replaced or added to by grand mansion houses with architecture reminiscent of 

medieval times, battlements, turrets etc. He rebuilt Eglinton Castle and enlarged, improved and  



42 

beautified the grounds which by this time extended to 1200 acres. One of the rooms at the front of 

the castle was 52 feet long, 32 feet wide and 24 feet high! 

He was fond of music, played well on cello and formed a collection of violins of considerable value. 

He had a family piper and composed ƘƛƳǎŜƭŦ ǘƘŜ ǘǳƴŜǎ ƪƴƻǿƴ ŀǎ ΨLady Montgomerie's Reel' and 

ΨAyrshire Lasses'. 

He was also a lover of fine horses. 

He was much esteemed in the County of Ayr and as a memorial to him, there is in the County 

Buildings a full length portrait of him in the uniform of the 78th Highlanders, painted by public 

subscription. It was with this regiment that he first served in America. 

Several anecdotes are worth recounting. 

More than usually irritated on one occasion by his mother's interrogation about his American war 

experiences he replied, 

 " ΩŘeed mother, to tell the truth, the greatest difficulty and annoyance I experienced was 

 when, endeavouring to clear a fence, I happened to leap into a close column of very long 

 nettles", no enviable situation for a man with a kilt. 

Burns in his 'Earnest Cry and Prayer to the Scottish Representatives of the House of Commons' pays 

a compliment to the gallantry of the member for Ayr County, but at the expense of his oratory. The 

stanza was omitted from the poem by the author. 

See Sodger Hugh, my  watchman stented,                                                                                                                           

If bardies e'er are represented;                                                                                                                                                            

I ken if that your sword were wanted                                                                                                                                                

Ye'd lend a hand,                                                                                                                                                                       

.ǳǘ ǿƘŜƴ ǘƘŜǊŜΩǎ ƻǳƎƘǘ ǘƻ ǎŀȅ ŀƴŜƴǘ ƛǘ                                                                                                                                          

¸ŜΩǊŜ ŀǘ ŀ ǎǘŀƴŘΦ 

The Earl was careful of his policies and plantations, being frequently provoked by trespassers. On 

one occasion, Daft Will Speir who was a privileged haunter of the Castle was taking a short out and 

crossing a fence. He was seen by the Earl who called to him, 

 ά/ƻƳŜ ōŀŎƪ ǎƛǊΣ ǘƘŀǘϥǎ ƴƻǘ ǘƘŜ ǊƻŀŘΦέ 

 ά5ƻ ȅƻǳ ƪŜƴέ said Will, άǿƘŀǳǊ LϥƳ ƎŀǳƴΚέ 

 άbƻέ replied the Earl. 

 ά²ŜŜƭΣ Ƙƻǿ ǘƘŜ ŘŜƛƭ Řƻ ȅƻǳ ƪŜƴ ǿƘŜǘƘŜǊ ǘƘƛǎ ōŜ ǘƘŜ ǊƻŀŘ ƻǊ ƴƻΚέ 

On another occasion the Earl, finding a boy climbing a tree, called to him to come down. The boy 

refused because he said the Earl would beat him. His Lordship pledged his honour that he would not 

do so. The boy replied, ` 

 άI dinna ken onything about your honour, but if ye say as sure ŀǎ ŘŜŀǘƘ Lϥƭƭ ŎƻƳŜ ŘƻǿƴΦέ 
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The Earl married in 1772 his cousin Eleanora Hamilton of Bourtreehill where their eldest son was 

born, Archibald. He also followed an army career. He became a Major General serving in Sicily in 

1812-13, and temporarily representing the King (George III) at the Court of Palermo. 

He left on account of bad health and died in Alicante in 1814. He had already been married for 

eleven years to Lady Mary Montgomerie, daughter of the 11th Earl. Although this marriage had been 

arranged in order to keep the estates together, the young couple did not seem to be unhappy about 

it. A cousin of Lady Mary wrote, 

  "On every account it is a desirable union and Lord Eglinton's best wishes fulfilled. To me Lord 

 Montgomerie has always appeared a most estimable young man. He is prudent and gentle in 

 his manners and seems both good natured and good tempered and there is every prospect of 

 happiness." 

The first two children survived only a few hours and the third, Hugh, died in 1817 at Eglinton Castle. 

He was six years old. A marble monument was erected to his memory by his grandfather in Eglinton 

Park with the following inscription: 

 To the memory of his beloved grandson, Hugh who died the 13th July 1817                                                     

 at the age of six years and a few months: A child of promise.                                                                       

 On this spot once his little garden this stone is erected by his afflicted                                                                          

 and disconsolate grandfather Hugh, Earl of Eglinton. 

The fourth son, Archibald William, eventually succeeded his grandfather. Meanwhile, Lady Mary had 

remarried in 1815 Sir Charles Montolieu Lamb of Beauport by whom she had one son, Charles James 

Saville Montgomerie Lamb. 

Archibald William had been born at Palermo in Sicily and was brought to Eglinton on the death of his 

father and succeeded to the title on the death of his grandfather in December 1819 when he was 

seven years old. He was in the care of his father's sister Lady Jane who doted on him. He was a spoilt 

headstrong boy, difficult to control. Later his mother, her husband and their son returned to live at 

Eglinton and the two women vied with each other over the care of the young earl. He was very much 

influenced by his stepfather and in later years by his half brother, and gave his trustees endless 

trouble over money matters. He took a long time to mature and thought only of enjoying himself. He 

started a racing stable of three horses and although he won the Derby, the St. Leger, the Ascot Cup 

and other races, racing cost him more than he won, and he started selling off part of the estate to 

pay his debts. In fact, it must be said that he completely lacked money sense. 

Sir Charles and his wife Lady Mary travelled to the South of France in two huge mustard coloured 

carriages followed by an enormous retinue of servants. He was of course rich and could afford it. It 

was Sir Charles who first made Nice fashionable as a winter resort.  

.ŜŦƻǊŜ ǘƘŜ мнǘƘ 9ŀǊƭΩǎ ŘŜŀǘƘ ƘŜ ǿŀǎ ŀƴƴƻȅŜŘ ǿƛǘƘ [ŀŘȅ aŀǊȅ ōŜŎŀǳǎŜ ƛƴ ǎǇƛǘŜ ƻŦ ōŜƛƴƎ ǊŜƳŀǊǊƛŜŘ ǎƘŜ 

continued to use the Coat of Arms of the Earls of Eglinton on her carriage. During the lifetime of her 

first husband, his father the Earl had allowed them this privilege but now that she was remarried this 

was out of order. The Earl and the Lord Lyon exchanged correspondence on the subject but it is not 

ŎƭŜŀǊ ƛŦ [ŀŘȅ aŀǊȅ ŜǾŜǊ ŎƻƳǇƭƛŜŘ ǿƛǘƘ ǘƘŜ 9ŀǊƭΩǎ ǿƛǎƘŜǎΦ 
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The 12th Earl's brother, the Hon. Alexander Montgomerie of Annick Lodge, had a daughter Elizabeth 

who married the Rt. Hon. David Boyle of Shewalton. His statue stands at the bottom end of Castle 

Street, Irvine. He presided at the trial of Burke and Hare.  

Archibald William 13th Earl of Eglinton was educated at Eton and early took part in the debates and 

business of the House of Lords. When Sir Robert Peel's conversion to the free trade principles, and 

the consequent repeal of the corn laws broke up the old and led to the formation of new political 

parties, his lordship became a prominent member of the Conservative Party. 

In February 1852 he was appointed by the Prime Minister, The Earl of Derby, to be Lord Lieutenant 

of Ireland. In the same year, he was elected Lord-Rector of Glasgow University and at a later date he 

held the same office in Marischall College Aberdeen. 

He assumed the additional titles of Earl of Winton, Lord Seton etc. after proving in court that he had 

the right to do so by virtue of his relationship to George the 5th Earl of Winton who forfeited them 

when he supported the Jacobites in 1715. 

The Earl of Eglinton and Winton was /ƻƭƻƴŜƭ ƻŦ ǘƘŜ tǊƛƴŎŜ wŜƎŜƴǘΩs Royal Regiment of Ayrshire 

Militia but resigned on being appointed Lord Lieutenant of Ayrshire. He was made a Knight of the 

Thistle in 1853. 

In the same year his first wife Theresa, daughter of Charles Newcomen and widow of Richard Howe 

Cockerell, Commander RN, died. This had not been a marriage of convenience but was unhappy for 

all that. She was so jealous that life with her became almost impossible, although he was in fact 

completely faithful. She would have hysterics if he spoke to another woman. They had been married 

for thirteen years and had three sons and a daughter. Although the Earl had sworn never to marry 

again, he fell in love four years later with Adela, daughter of the Earl of Essex.  

In 1858 while in Dublin for the second time as Lord Lieutenant of Ireland they were married. She was 

sixteen years younger than he was but they were ideally happy. Unfortunately, she died two years 

later in childbirth. 

The Earl was well known on the field as an eminent supporter and patron of field sports including 

archery as well as horse racing. He was the Earl of Eglinton Tournament in 1839 (See Chapter 11) 

and was so grateful to the Irvine Archers for their service on that occasion that he and the Countess 

always attended their annual meeting on Irvine Moor, when the Eglinton gold belt, and silver gilt 

arrow holder and belt set with carbuncles presented by the Earl, the society's medal and other prizes 

such as silver slides, a silver quaich and a silver mounted horn were competed for.  

Two years after the death of his wife he too died after playing golf at St. Andrews. The year was 1861 

and he was 49. He had atoned for the follies of his youth by his responsible conduct of his affairs. He 

wrote to one of his former trustees, whom he had plagued, apologising for his irresponsible 

behaviour. Whatever his faults, all his life he was generous and lovable and throughout the County 

was sincerely mourned. 

Lǘ Ƴǳǎǘ ƘŀǾŜ ōŜŜƴ ǘƘŜ моǘƘ 9ŀǊƭΩǎ ŦƛǊǎǘ /ƻǳƴǘŜǎǎ ǿƘƻ ƛƴ мупп ƛƴǎǘƛǘǳǘŜŘ [ŀŘȅ 9ƎƭƛƴǘƻƴΩǎ ǎŎƘƻƻƭ ŦƻǊ 

instructing a number (restricted to 80) of female children in the skills of reading, sewing and knitting. 

The Town Council gave her the toǿƴΩǎ ƭŀǊƎŜ ƭƻƻƳ ǎƘƻǇ ŀǘ YƛǊƪƎŀǘŜ ƘŜŀŘ όŦƻǊƳŜǊƭȅ ǘƘŜ DǊŀƳƳŀǊ 
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School) for this purpose. Gas was introduced in 1857 when oil lamps and candles would still be in 

ǳǎŜ ƛƴ Ƴŀƴȅ ƻŦ ǘƘŜ ǇǳǇƛƭǎΩ ƘƻƳŜǎΦ 

A portrait of Archibald William 13th Earl of Eglinton and Winton in his uniform of Lord Lieutenant of 

the County hangs in the Council Chambers of Irvine Town's House. *  

There was at Windsor Castle a portrait of the 11th Earl. It was probably άǘƘŜ ǳƴŦƛƴƛǎƘŜŘ ǇƻǊǘǊŀƛǘ ƻŦ 

the Earl of Eglintoune for which his Royal Highness (the Prince of Wales, later George IV) returned 

ǘƘŜ ŜȄŜŎǳǘƻǊǎ ƻŦ Ƙƛǎ [ƻǊŘǎƘƛǇ ǎƛƴŎŜǊŜ ǘƘŀƴƪǎέΦ King William IV offered this portrait to the 13th Earl 

who respectfully declined the offer assuring His Majesty that he considered it an honour for the 

portrait of his grandfather to remain at Windsor Castle.  

 

(* The portrait is now in the North Ayrshire Heritage Centre, Saltcoats ς AB) 
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CHAPTER 10 

A Digression  

1819-1861 

At the time of the 12th Earl's death, the poet John Keats was living in Hampstead. He had qualified 

as a doctor but preferred to become a poet. He was one of a poor but artistic set which included 

Leigh Hunt, Percy Bysshe Shelley and one Joseph Severn, a young painter who had been awarded in 

1819 a gold medal by the Royal Academy for a painting which he had submitted (Una and the Red 

Cross Knight in the Cave of Despair). Thus encouraged, he decided to go to Rome to study and paint 

a picture which he would submit to the Royal Academy in a competition for a travelling scholarship. 

Joseph Severn and John Keats were good friends. Keats was the younger by two years and had 

tuberculosis. Streptomycin was not even a dream and, absurd as it seems to us now, the treatment 

was, as for many other illnesses, blood-letting. The doctors said that the only hope for Keats was to 

spend the winter in Italy. The two friends decided to go together. Keats had become secretly 

engaged to Fanny Brawne and was heartbroken to leave her, as he well knew his probable fate. 

Joseph scraped up £25 and Keats had been paid £100 for his long poem 'Endymion', so they sailed 

for Rome. They took rooms beside the Spanish Steps in Rome (the rooms are now a museum) and 

there Joseph devotedly nursed Keats through several agonising months until his death. The year was 

1821. Joseph then set about painting the masterpiece that he hoped would win him the Scholarship.  

Although his family background was modest - his father was a musician and taught music - he was a 

handsome young man and was soon accepted into the society of the British Colony in Rome. He 

made the acquaintance of Lady Westmoreland. She was beautiful, witty, charming and rich but no 

longer young.  

She was kind to Joseph but very autocratic and expected from him, as from everyone around her, 

complete obedience to her whims. She liked young men dancing attendance on her. She obtained 

commissions for the miniatures in which he specialised, and she was of assistance when he sent his 

picture to London as his entry for the Royal Academy Competition. It won the prize which was £130 

per annum for three years plus an additional £80. 

One day when he had been in Rome for six years, and Lady Westmoreland had come for the winter, 

he called at her palazzo to tell her he could not possibly play a duet (piano) with her at one of her 

parties since he simply had not enough talent. Instead of the Countess coming into the room to 

greet him and his friend who had accompanied him, there appeared a lovely young girl with blue 

eyes, brown hair and a fair skin. She curtseyed and shyly told them that Lady Westmoreland was 

engaged and that she was to entertain them until her Ladyship would be free. Her name was 

Elizabeth Montgomerie and she had come from Scotland to stay with the Countess. Joseph was 

enchanted with her but it was evident that Her Ladyship was even more overbearing with Elizabeth 

than usual. She was probably jealous - Elizabeth would be about seventeen. Joseph fell more deeply 

in love with her as the winter passed and the beautiful Italian Spring came round, and he thought 

that Elizabeth, though shy, was not indifferent to him. 

It was some time before he found out who she really was. She was in fact the daughter of the Lord 

Montgomerie who died at Alicante in 1814, and although her mother was of good family she was the  

 



48 

ΨǿǊƻƴƎΩ ƳƻǘƘŜǊΦ !ǎ ǿŀǎ ŀǇǇŀǊŜƴǘƭȅ ƴƻǘ ǳƴŎƻƳƳƻƴ ŀǘ ǘƘŀǘ ǘƛƳŜ ǿƘŜƴ ǎǳŎƘ ŀ ƳƛǎǘŀƪŜ ǿŀǎ ƳŀŘŜΣ ǎƘŜ 

was accepted into her father's family and after her father's death was brought up at Eglinton Castle 

along with her half brother the young 13th Earl. 

In the spring of 1827, Lady Westmoreland decided to settle in Rome instead of returning to Britain. 

Joseph was losing his admiration for her, as too often she was making Elizabeth the victim of her 

cruel wit. He could not afford to quarrel with her however, as she was so influential with the people 

whose commissions he depended upon. The time came when she could not bear to see Joseph and 

Elizabeth together and she would send one or other of them on an errand to separate them. In a 

sudden religious urge Lady Westmoreland went off for ŀ ǿŜŜƪΩǎ ǎŜŎƭǳǎƛƻƴΦ 9ƭƛȊŀōŜǘƘΣ very daring, 

allowed Joseph to escort her to the Spring Carnival in the Corso, and afterwards went to his studio to 

see a picture, which he was painting of her Ladyship. It was all very formal, however, and they were 

still Miss Montgomerie and Mr Severn to one another. Soon Lady Westmoreland whipped Elizabeth 

off to Florence and when they returned to Rome in June, things were more difficult than ever. All 

they could do was to write little notes to one another and pass them over somehow in Her 

[ŀŘȅǎƘƛǇΩs presence. At last one day, he asked Elizabeth to marry him, but as they both seemed to 

be terrified of Her Ladyship, they decided to get married and present her with a 'fait accompli'. 

There was another visit to Florence but this time the young couple had their plans ready. They were 

to be married at the British Consulate in Florence on 5th October 1828. The day before, Joseph 

called to tell Lady Westmoreland of the plans. She was furious, said she would attend the wedding 

but she would never speak to them again. 

What happens to Joseph and Elizabeth in the years till 1841 does not concern us here, but in that 

year they returned to England with their six children. Joseph had no money sense, and it was a good 

thing for them that all this time, and until she died, Elizabeth had an allowance from her brother, the 

Earl of Eglinton, and she had always been able to turn to him in times of trouble. 

Visits were paid by the family to Eglinton Castle from time to time and Joseph Severn painted a 

portrait of Lady Eglinton and her three year old son. Joseph Severn was appointed British Consul in 

Rome when he was over 60. He was overjoyed when he set off, for he loved Rome. Elizabeth was to 

follow soon, but she only reached Marseilles where she took ill and died before Joseph could reach 

her. Elizabeth had had news of her brother's death after she had started on her journey. She had 

received this with misgivings knowing she and Joseph had lost a good friend. 
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CHAPTER 11 

The Eglinton Tournament 

Wednesday 28th τ Friday 30th August 1839 

The Eglinton Tournament of 1839 was held against the background of a revival of interest in the 

Medieval period, inspired by the novels of Sir Walter Scott and Benjamin Disraeli. This interest is also 

shown in the Gothic architectural styles of the Victorian Age e.g. Houses of Parliament. 

At the coronation of Queen Victoria in 1837, much of the ancient ceremonial was dispensed with to 

save money, including the coronation banquet and the ritual challenge by the Queen's Champion, a 

Knight in full armour. This latter omission particularly upset the Knight Marshal of the Royal 

Household, Sir Charles Lamb of Beauport, and step father of Archibald William Montgomerie 13th 

Earl of Eglinton. Rashly the Earl announced publicly he would hold a Medieval Tournament at 

Eglinton Castle which had been rebuilt by Hugh 12th Earl in the Gothic style. Unfortunately the Earl 

failed to consider the cost and the likely weather in the West of Scotland at that time. 

A 19th Century writer stated: Eglinton Castle was one of the great houses of reception in Scotland 

second only to Drumlanrig, seat of the Dukes of Buccleuch. Its hospitality was unstinted. Guests 

were known to remain for weeks, even months and showed no inclination to leave which was trying 

enough to the patience or gentle nature of their host or hostess. There were even habitués who 

never left the Castle and who if they were called away for a day or two locked up their rooms. 

With such a reputation for liberality it was unthinkable that the Earl should change his mind about 

the tournament and whatever his private thoughts and feelings, August 1839 was the date selected. 

There was great interest in the tournament and spectators, many in fancy dress, came from far and 

near to see the spectacle. The Earl opened the grounds of Eglinton Castle to the public - unheard of 

at that time. Many visitors from England made their way to Liverpool, already connected by rail to 

London. From Liverpool, steamships brought them to Ardrossan and a primitive railway, using open 

carriages, conveyed them to Bogside Railway Station and a short walk brought them to the Castle. 

The Ayr and Glasgow Railway was newly completed as far as Irvine and on the first day of the 

tournament the train drawn by a locomotive called 'Marmion' (a significant name) brought 3000 

people to Bogside Station. Altogether, it is claimed that 150,000 came on the first day. 

Very few of the spectators probably gave a thought to how unlucky tournaments were for the 

Montgomerie family. In 1559, a tournament was held in France to celebrate the signing of the Treaty 

of Chateau Cambresis. The victor of this tournament was Gabriel Comte de Montgomerie whom the 

King of France Henri II invited to joust with him. Gabriel's lance broke on impact, a splinter entered 

the Kings visor, pierced his eye and killed him. His successor was his son, Francis II, husband of Mary 

Queen of Scots. 

All available accommodation in Irvine was taken for the occasion e.g. the Marquis of Waterford and 

his party (including Prince Louis Napoleon) rented the entire Eglinton Arms Hotel. Many local people 

rented their homes, even the Parish Minister letting the Manse of Irvine to visitors. 
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It was feared that many professional criminals e.g. pickpockets etc. would be attracted by the large 

crowds. Security was a problem, as Irvine did not yet have a Police Force. Two detectives from the 

Glasgow Police Force were hired along with James McDougall Chief Criminal Officer for Stirlingshire. 

He was the most experienced detective present. The London firm which supplied the armour 

engaged two Bow Street Runners to protect their property. (Incidentally King William IV, 1830-37, 

had the services of a Bow Street Runner, the forerunner of the Royal Family's custom of having 

personal detectives.) 

 Principal Participants:- 

  Marquess of Londonderry   King of the Tournament                                                                         

  Earl of Eglinton     Lord of the Tournament                                                          

  Lord Saltoun     Judge of Peace                                                                                   

  Sir Charles Lamb    Knight of Marshal                                                                         

  Lady Seymour     Queen of Beauty                                                                              

  Prince Louis Napoleon    Knight Visitor 

 Ordinary Knights:- 

  Viscount Alford (27)    Knight of the Black Lion                                                               

  Captain Beresford (32)    YƴƛƎƘǘ ƻŦ ǘƘŜ {ǘŀƎΩǎ IŜŀŘ                                                     

  Earl of Cassillis (23)    Knight of the Dolphin                                                              

  Earl of Craven (30)    Knight of the Griffin                                                     

  Captain Fairlie (30)    Knight of the Golden Lion                                                              

  Hon. H. Gage (25)    Knight of the Ram                                                            

  Viscount Glenlyon (25)    Knight of the Gael                                                                         

  Sir F. Hopkins (26)    Knight of the Burning Tower                                          

  Hon. E. Jermingham (35)   Knight of the Swan                                                               

  C. Lamb Esq. (23)    Knight of the White Rose                                                 

  R. Lechmere Esq. (40)    Knight of the Red Rose                                                              

  W. Little Esq. (32)    The Black Knight                                                     

  Marquess of Waterford (28)  Knight of the Dragon 

The Queen of Beauty was Jane Georgina Sheridan (28) wife of Adolphus, Lord Seymour, son and heir 

to the 11th Duke of Somerset. Lady Seymour's dress was a jacket of ermine, a skirt of violet velvet 

with the front of sky blue velvet, on which the Arms of Somerset were embroidered in silver. 

She wore a coronet ornamented with jewels. Her pages were the Marquis of Abercorn and the 

Marquis of Douglas in Highland dress. She was also accompanied by her maids of honour. The Irvine 

Archers, fifty in number, formed her guard of honour. 

The Knights were in polished steel armour, the Earl of Craven's suit having been worn by an ancestor 

at the Battle of Crecy. Each Knight had his squire, pages and retainers. Lord Glenlyon, nephew and 

heir to the Duke of Atholl, had the Atholl Highlanders. This guard of highlanders was made up of four 

officers, three sergeants, four corporals, four pipers, two orderlies and forty six privates, led by 

Glenlyon's brother James Murray. They were dressed in blue jacket, green kilt and plaid, red and 

white diced stockings, black brogues, blue Glengarry bonnet with a silver badge. Each carried a  
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knapsack, light target and broadsword. Glenlyon's suit of armour can still be seen displayed at the 

foot of a staircase in Blair Castle, Perthshire. 

 

DAY ONE: Wednesday 28th August 1839 

The entertainment took place in the Deer Park to the North of the Castle, reached by the 

Tournament Bridge (now repaired) across the river Lugton. The park was laid out for the 

Tournament with lists and the tents of the Knights, each tent displaying the Arms and Pennon of its 

occupant with pavilions for the Queen of Beauty and the important guests. Among the latter was 

Benjamin Disraeli, later Earl of Beaconsfield, who immortalised the Tournament in his novel 

"EndȅƳƛƻƴέΦ Lǘ ƛǎ ŎƭŀƛƳŜŘ ǘƘŀǘ /ƘŀǊƭŜǎ 5ƛŎƪŜƴǎ ŀǘǘended as a reporter for a London newspaper.  

During the morning, preparations were underway at the Castle, but as there had been no rehearsal, 

no one had appreciated the difficulties of assembling the procession of knights, retainers, and their 

horses. By one o'clock all was not yet ready when the sky grew overcast and a steady downpour 

began.  

Everyone was speedily drenched as none of the stands other than the grand pavilion was covered. 

The procession did not leave the Castle and make its way across the bridge to the tiltyard until 2.30 

p.m., many in the procession protecting themselves from the rain by the anachronism of using 

umbrellas. On arrival it was greeted with loud acclamations. After the Knights had paid their homage 

to the Queen of Beauty, the Herald proclaimed the laws of the tourney and the first challenge was 

sounded. It was 3.30 p.m. and still raining. 

¢ƘŜ ǘǿƻ YƴƛƎƘǘǎ ǿŜǊŜ ǘŀƪŜƴ ǘƻ ƻǇǇƻǎƛǘŜ ŜƴŘǎ ƻŦ ǘƘŜ ƭƛǎǘǎ ōȅ ǘƘŜ aŀǊǎƘŀƭǎΦ ¢ƘŜ ƻǊŘŜǊ ƻŦ άLaisser les 

!ƭƭŜǊέ was given, and the Knight of the Swan (E. Jermingham) and the Knight of the Golden Lion 

(Captain Fairlie) met at full gallop. Three times they passed without striking but at the fourth trial, 

/ŀǇǘŀƛƴ CŀƛǊƭƛŜΩǎ ƭŀƴŎŜ ǿŀǎ ōǊƻƪŜƴ ƻƴ Ƙƛǎ ƻǇǇƻƴŜƴǘΩǎ ǎƘƛŜƭŘ ŀƴŘ ƘŜ ǿŀǎ ŘŜŎƭŀǊŜŘ ǘƘŜ ǾƛŎǘƻǊ ƻŦ ǘƘŜ 

first tilt. 

Four similar tilts followed. The Lord of the Tournament (Earl of Eglinton) twice broke his lance on the 

shield of the Knight of the Dragon (Marquis of Waterford) and was declared the victor. The Knight of 

the Burning Tower (Sir F. Hopkins) was in the same way victor against the Knight of the Red Rose (R. 

Lechmere). The Knight of the Gael (Glenlyon) was defeated by the Knight of the Black Lyon (Viscount 

Alford). There followed an encounter between two swordsmen on foot. 

The remainder of the proceedings for the afternoon was abandoned and everyone dashed for 

shelter or home without any semblance of order - to the Castle, to the railway station, which was 

soon quite filled, to Irvine which was literally crammed, with private houses and inns thronged. 

The rain proved disastrous also to the amusements arranged for the evening. The banqueting 

pavilion at the back of the Castle was so inundated with rain on the roof that the banquet prepared 

and set out had to be removed. The company dined in picnic parties in the Castle. A ball was then 

held in one of the larger apartments. About midnight the rain stopped and the company then 

adjourned to the ballroom where the dancing continued into the early hours of the next morning. 
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SECOND DAY: Thursday 29th August 

On Thursday, although it rained all morning and a cold wind blew, almost as many people assembled 

ōȅ ǘǿŜƭǾŜ ƻΩŎƭƻŎƪ ŀǎ ƻƴ ǘƘŜ ǇǊŜǾƛƻǳǎ ŘŀȅΦ ¢ƘŜ ŎǊƻǿŘ ŀƳǳǎŜŘ ǘƘŜƳǎŜƭǾŜǎ ŜȄŀƳƛƴƛƴƎ ǘƘŜ ƭƛǎǘǎ ŀƴŘ 

tilting yard and trampling the grounds into a quagmire. The Earl of Eglinton galloped out to the 

tilting yard and along the roads leading to it, and generously informed the anxious crowds that the 

tilting would be resumed next day. Although disappointed, the crowd appreciated his Lordship's 

action. They were given an opportunity to examine the armour laid out for cleaning. Helmets alone 

weighed not less than eight or ten pounds. The suits of armour had been obtained by a London firm 

from all over Europe. 

¢ƘŜ 9ŀǊƭΩǎ ǎǘŀŦŦ ǘƻƻƪ ǘƘŜ ƻǇǇƻǊǘǳƴƛǘȅ ǘƻ ǊŜǇŀƛǊ ǘƘŜ ŘŀƳŀƎŜ ŘƻƴŜ by rain to tents, pavilions and the 

temporary banqueting hall, and to dry out the costumes and clean the armour. Meanwhile one 

might find Prince Louis Napoleon and Mr Lamb engaged in a broadsword combat in the ballroom, for 

the entertainment of a large number of ladies and gentlemen. Several such combats were staged 

during the afternoon. 

 

THIRD DAY: Friday 30th August 

The final day compensated for the two previous days; it was dry with bright sunshine. The crowd 

was not so great as on Wednesday but it was nevertheless substantial and the stands were filled by 

ƻƴŜ ƻΩŎƭƻŎƪΦ 

The assemblage was dazzling and imposing and the cavalcade was even more brilliant than on the 

first day. In the procession came mounted men-at-arms, musicians, trumpeters, knights, standard- 

bearers and retainers, all marshalled according to the ancient codes of chivalry. The Lord of the 

Tournament (Eglinton) was greeted by bursts of applause from the crowds. A jester in characteristic 

garb and mounted on a mule was a popular source of merriment. Prince Louis Napoleon in a suit of 

splendid armour and plume feathers attracted much notice. He was the son of the Emperor 

bŀǇƻƭŜƻƴΩǎ ōǊƻǘƘŜǊ tǊƛƴŎŜ [ƻǳƛǎ .ƻƴŀǇŀǊǘŜ ŀƴŘ Ƙƛǎ ǿƛŦŜ IƻǊǘŜƴǎŜ ŘŜ .ŜŀǳƘŀǊƴŀƛǎ όbŀǇƻƭŜƻƴϥǎ ǎǘŜǇ 

daughter). It was considered wrongly, that he much resembled his celebrated uncle. Lady Seymour, 

the Queen of Beauty on a stately grey steed was the admired of all admirers. 

The tilting was much as described on the first day. The Earl of Eglinton was judged the winner and 

given the golden circlet of victory by the Queen of Beauty. The final event was a Melee in which four 

knights were engaged on each side. The Knight of the Black Lion (Viscount Alford) cut the plume 

from the helmet of the Knight of the Dragon (Marquess of Waterford) who lost his temper and the 

two fought in earnest until they were separated by the marshals. 

On Friday evening a Medieval Banquet was held in the pavilion at the back of the castle. The firm of 

caterers made the greatest efforts to supply ancient dishes from the Age of Chivalry. So the guests, 

ƴǳƳōŜǊƛƴƎ ƳƻǊŜ ǘƘŀƴ ŦƻǳǊ ƘǳƴŘǊŜŘΣ ŘƛƴŜŘ ƻƴ ŘƛƭƭƛƎǊƻǳǘΣ ǇŜŀŎƻŎƪ ǇƛŜΣ ǇƻǇŜΩǎ ǇƻǎǎŜǘΣ ŦƭǳƳƳŜǊȅΣ 

caudle, flagons of malmsey, bowls of syllabub, quarts of hippocras, pints of ping, boar's heads, pots 

of swan, lamprey pies, prymrose tarts, and turtle, eight hundred pounds weight of it! All this food 

was eaten from silver dishes for the meats and gold dishes for the puddings. 
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A Ball followed in the pavilion after it had been cleared at the end of the banquet. The pavilion was 

decorated with vast quantities of flowers, hung with tapestries, carpeted with velvet and lit by many 

thousands of candles in coloured lanterns and chandeliers, so that it appeared like a fairyland. 

Music was supplied by Mr Thomson's Orchestra and the band of the Dragoon Guards, both dressed 

in minstrels costume. Many of the two thousand guests were in fancy dress and all wore their most 

sumptuous attire. 

Lady Montgomerie was in rich cerise and a head-dress with cameos; Lady Jane Montgomerie was in 

a dress of dahlia satin with an Indian veil embroidered in gold; Lady Graham had a string of pearls 

round her waist which could have been used as a skipping rope. The Duchess of Montrose, in a ruby 

velvet dress, had a diamond stomacher fastened with emeralds, amethysts and sapphires in place of 

hooks and buttons. 

The male guests were not to be outdone: Lord Chelsea wore an emerald green velvet suit, Sir 

Charles Lamb was in sky blue silk, while Lord Maidstone was mantled in golden lace and Lord Saltoun 

was robed in crimson satin. 

It rained again, starting at noon on Saturday with tropical ferocity, and by the following Tuesday all 

the guests had departed. Before they left, the knights presented their banners and shields to the 

Earl, who hung them up on the walls of the hall, their names in Gothic lettering painted beneath. 

These trophies hung there until they were sold off as curiosities when the castle contents were 

disposed of in 1925. 

 

The Tournament Trophy 

The guests who had enjoyed the Earl of Eglinton's hospitality decided to make him a gift. Two 

hundred and thirty nine of them subscribed to it, the maximum amount allowed being twenty 

guineas. 

The trophy was designed by the artist Edmund Cotterill and made by Garrard, a London silversmith. 

Nearly five feet in height it rises from a wide crenellated base round the sides of which are the 

shields of the knights to form an ornate gothic pulpit beneath a pinnacled canopy. Here stands the 

Queen of Beauty placing a wreath on the brow of the Lord of the Tournament. Beside him rides the 

Knight Marshall with squires and halberdiers. Four years were required for its completion at a cost of 

£1,775. For many years it stood, for all to admire, in the entrance hall of the County Buildings in Ayr, 

having been loaned to Ayr County Council. More recently (1977) at the request of the Eglinton 

family, it has been given into the custody of Cunninghame District Council and it is now on display in 

Cunninghame House, Irvine. 

It is thought that the armour for the tournament cost £100,000 and the Earl himself, having 

intended to spend about £2000, actually spent some £40,000 on the event. This expenditure did 

much to ruin the fortunes of the Montgomerie family. 

Perhaps the final comment should be left to the Turkish Ambassador at the court of King Charles VII 

of France, who said of tournaments,  

 "If this is in earnest it is not enough, but if it is a game it is too much!έ 
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CHAPTER 12 

Archibald William 14th Earl 

From this time on the history of the family becomes less interesting, in fact, it is rather scanty since 

no one has taken the trouble to keep it up to date. 

The 14th Earl chose a naval career. He married Lady Sophia Adelaide Theodosia, daughter of 2nd Earl 

of Yarborough. They had three daughters one of whom, Sophia, married Captain Hynman Allenby. 

He changed his name to Montgomerie. There is a photograph which shows her in the dress she wore 

when she was presented at Court. Another shows a portrait of her daughter Guendolen. Lady Sophia 

and her family lived at Southannan near Fairlie. 

The Prince of Wales was married in 1863, two years after the Earl succeeded to the title. On the 

wedding day the school children of Irvine were entertained at Eglinton Castle by the Earl and 

Countess. 

Unfortunately, the family debt was formidable and the situation worsened in 1892, when again 

ǘƘŜǊŜ ǿŀǎ ƴƻ ǎƻƴ ǘƻ ǎǳŎŎŜŜŘΦ ¢ƘŜ ŜǎǘŀǘŜ ƘŀŘ ǘƻ ōŜ ŘƛǾƛŘŜŘ ŀƳƻƴƎ ǘƘŜ мпǘƘ 9ŀǊƭΩǎ ŘŀǳƎƘǘŜǊǎ ŀƴŘ ǘƘŜƛǊ 

uncle who became 15th Earl, and this time there was no convenient marriage to bring the parts 

together.  

The 15th Earl was born in 1848. He became a Lieutenant in the Grenadier Guards, President of the 

Territorial Association and Lord Lieutenant of the County of Ayr in 1897. He was Master of Fox 

Hounds of the famous Eglinton Hunt. 

He married Janet Cunningham LLD DBE of Craigends, Renfrewshire. She was given the honorary 

degree for her hospital work during the First World War. 

Their son, Archibald Seton Montgomerie, was born in 1880 and became the 18th Earl in 1919. He 

was a Major in the Ayrshire Yeomanry. His wife Lady Susan was probably the beautiful Lady Susan or 

Suzanne who is still remembered in 1978 by elderly people connected with the estate in their youth. 

Of this marriage there were three sons and four daughters. 

At that time young children were kept lying on their backs for a longer time than is now thought 

necessary. Strollers in Eglinton Park often saw four nurses pushing four prams in which all the 

children were lying down. This marriage was not a happy one and ended in divorce. The Countess is 

said to have been very extravagant, wanting marble troughs for the cows (perhaps in the cause of 

hygiene) and lots of fountains. This may have contributed to the unhappiness. Some of the estate 

workers certainly thought it contributed to the financial difficulties.  

At any rate, it was during the time of the 16th Earl that it became evident that the family would have 

to leave Eglinton since there was no longer enough money to maintain the Castle and the staff 

necessary to look after it. The Castle was vacated in December 1925 and the roof removed so that 

there was no longer any need to pay tax on it. Before this, the contents were sold by auction and the 

list of items for sale makes interesting reading. The family moved to Skelmorlie. Gradually the estate 

was divided up and sold. 
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Archibald William Alexander, 17th Earl of Eglinton, lived at the Castle in his early years, although his 

own family have never lived there. He was born at Redburn House in 1914 (now a Hotel) when it was 

the home of his father as Lord Montgomerie. When the heir became Earl it was usual for Redburn to 

become the Dower House, home of the widowed Countess if she had outlived her husband. He was 

educated at Eton and New College Oxford. He was Deputy Lieutenant of Ayrshire in 1948, had been 

a major in the Ayrshire Yeomanry and was a member of the Queen's Company of Archers, her 

bodyguard in Scotland. 

There was an occasion perhaps 20 years ago when a gentleman had to attend two functions in this 

area, one in the afternoon and one in the evening, so he decided to have a meal and change in 

Redburn Hotel. He ordered his meal and asked the proprietor, Mr Skinner for the use of a bedroom. 

Mr Skinner showed him into one asking 'Will this do, sir?' 'Yes' replied the guest 'it should do, I was 

born here'. Puzzled Mr Skinner went downstairs but later could not refrain from enquiring about the 

identity of his guest. He was the 17th Earl. 

The 17th Earl died in 1966 aged 52. He had married Ursula Joan, daughter of Honourable Ronald 

Bahn Watson and was succeeded by his son Archibald George who was born in 1939 and as 18th Earl 

of Eglinton and Winton lives with his family in Hartley Witney in Hampshire and regrets that it is not 

possible for him to live and work in Scotland. 

The Dowager Countess lives near Ayr and continues to take a keen interest in the affairs of the 

district. It was her wish that the Eglinton Trophy, which used to be displayed in the entrance hall of 

the County Building, Ayr, be returned to Irvine and kept in the offices of Cunninghame District 

Council, Cunninghame House, Irvine.  

She is also one of the trustees of the Fund for the restoration of Trinity Church, Irvine. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


